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FV/ac 

 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL 

PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALELLA 

 

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 

 

Caràcter: ordinari 

Data: 9 de gener de 2014 

Horari: de les 19 h. 35 min. a les 21 h. 55 min. 

Lloc: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS 

 

Sr. Marc Almendro i Campillo, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sr. José Bardes Conesa, regidor (Gd’A) 

Sr. Francisco Javier Berzosa Hergueta, regidor (PP) 

Sra. Ana Fernández i Amela, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Andreu Francisco i Roger, alcalde-president (ERC-SxA-AM) 

Sr. Vicenç Llorca i Berrocal, regidor (CiU) 

Sra. Glòria Mans Cervantes, 3a tinent d’alcalde (PSC-PM) 

Sra. Mercè Marzo Gómez, regidora (Gd’A) 

Sra. Maria Isabel Nonell i Torras, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Rosa Rubio i Munné, regidora (CiU) 

Sr. Frederic Salas i Mañas, 2n tinent d’alcalde (ERC-SxA-AM) 

Sra. Maria Teresa Vilaró i Comas, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Cristina Xatart i Alzina, 1a tinent d’alcalde (CiU)  

 

Assistits pel sotasignat secretari general de la Corporació, Sr. Félix-José Valdés Conde. 
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Assisteix a la sessió la Interventora de Fons, Sra. Cristina Calle Sanz. 

 

ORDRE DEL DIA 

 

1.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 28 de 

novembre de 2013.  

2.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació del Pressupost General de l’Ajuntament per a 

l’exercici 2014. 

3.- Proposta de l’Alcaldia sobre modificació dels Estatuts del Consorci Localret. 

4.- Proposta de la regidoria de Medi Ambient  sobre aprovació de la modificació dels 

Estatuts del Consorci del Parc de la Serralada Litoral. 

5.- Proposta de la regidoria de Medi Ambient sobre aprovació del Pla d’Actuació 

Municipal per a incendis forestals. 

6.- Proposta de la regidoria de Medi Ambient  sobre aprovació de l’Ordenança Municipal 

reguladora del soroll i les vibracions. 

7.- Proposta de les regidories de Medi Ambient  i Educació sobre aprovació de conveni 

entre l’Ajuntament d’Alella i l’Escola CEIP Fabra per dur a terme el projecte Euronet 

50/50 max. 

8.- Moció dels grups municipals d’Esquerra Republicana de Catalunya + Sumem per 

Alella i Convergència i Unió, de suport a la consulta pel dret a decidir pel proper 9 

de novembre de 2014. 

Precs i preguntes. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 

Al poble d’Alella, el dia 9 de gener de dos mil catorze, essent les 19 hores 35 minuts, a la 
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Sala de Sessions de la Casa de la Vila i sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, Andreu 

Francisco i Roger, es reuneix el Ple de l’Ajuntament en sessió pública ordinària. 

 

Constatada l’existència del quòrum necessari per a la seva vàlida constitució, l’alcalde 

obre la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, recaient sobre 

aquests punts els acords que a continuació s’indiquen: 

 

1.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL 

DIA 28 DE NOVEMBRE DE 2013.- La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de 

la sessió ordinària de 28 de novembre de 2013, la qual  s’aprova per unanimitat. 

 

 

2.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DEL PRESSUPOST GENERAL DE 

L’AJUNTAMENT PER A L’EXERCICI 2014.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de 

l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“Aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l'adopció del següent acord:  

 

PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l'Ajuntament per a 

l'exercici 2014, equilibrat en 11.956.457,23 euros, la plantilla de personal de 

l'Ajuntament per a l'esmentat exercici i la relació de llocs de treball que 

s'adjunten.  

 

SEGON.- Sotmetre'l a informació pública pel termini de 15 dies, en els termes que 

estableix l'article 169 del text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 

aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, transcorregut el qual 

sense que hi hagin reclamacions, el Pressupost s'entendrà aprovat 

definitivament.”  
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Arribat aquest punt i essent les 19 hores 40 minuts, compareix a la sessió el regidor Sr. 

Berzosa. 

 

El Sr. alcalde manifesta que es troben en un dels moments importants de l’any, per 

aquest Ajuntament i per aquest plenari, que és l’aprovació del pressupost municipal. 

Enguany, aquest pressupost que presenten comporta un increment important respecte els 

pressupostos de 2012, però, sobretot, de 2013. Un increment que els porta a tenir un 

pressupost de prop de 12 milions d’euros, d’11.956.000 euros, que significa un increment 

de gairebé un 16%. Però és un pressupost que té aquesta xifra fruit o a causa de la 

voluntat de tirar endavant una inversió important per a l’Ajuntament. Si excloguessin 

aquesta inversió del pressupost municipal, és a dir, que decidissin no tirar-la endavant, 

es trobarien amb un pressupost que és pràcticament, quant al seu import, el mateix que 

l’any 2013. Estarien parlant de 10.300.000 euros. Aquesta xifra ve d’aquesta voluntat de 

continuar treballant i millorar el municipi en un moment complicat, amb una voluntat de 

continuïtat del pressupost municipal, i, per tant, de la feina, de la gestió del govern 

d’aquest Ajuntament i del poble, a on es continua rebaixant o intentant rebaixar el que 

seria la pressió fiscal, tal i com van fer l’any 2013. A on, dels ingressos dels quatre rebuts 

que han de pagar els veïns d’Alella, que són l’IBI, els guals, els vehicles i la taxa 

d’escombraries, l’any passat es van abaixar els ingressos previstos per l’Ajuntament de 

l’entorn de 260.000 euros, i, enguany, amb la decisió que varen prendre d’ajustar, de 

reduir l’IBI municipal en un 2%, doncs aquí incrementarien uns 96.000 euros menys, 

aproximadament, del que han recaptat aquest any 2013. Per tant, acumulen dels 

ingressos del 2012 en els de 2014, aquest descens de 350.000 euros per tal d’intentar 

col·laborar en mesura del possible a la situació econòmica de les famílies. Aquí, s’hi 

hauria d’afegir la línia d’ajuts de 35.000 euros que varen implantar per diferents 

col·lectius de suport en el rebut de l’IBI, línia que no s’ha esgotat, ni molt menys, amb 

els col·lectius que ells havien decidit d’ajudar, i que, ara, de cara al 2014, hauran 

d’avaluar aquests col·lectius i els criteris que varen establir per tal de poder arribar a 

molta més gent que no hi hauran arribat aquest any 2013, amb aquesta voluntat d’anar 

ajustant a la baixa la pressió fiscal dels veïns. Per una altra banda, han de parlar 
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d’aquesta inversió. El pressupost recull una inversió teòrica o màxima d’1.650.000 euros 

per tal de, per una banda, fer una millora de l’eficiència energètica del sistema 

d’enllumenat públic. Una millora que ha estat avaluada per part de la Diputació de 

Barcelona, on se’ls trasllada que fent una inversió a l’entorn del milió d’euros en millores 

d’eficiència energètica i de seguretat, poden generar un estalvi a la factura elèctrica de 

l’Ajuntament del voltant de 150.000 euros any, i, a més, tenint en compte que el preu 

del llum sembla que la tendència serà anar-se incrementant, com més aviat facin aquesta 

inversió abans començaran a estalviar o a generar estalvis afegits respecte aquests, com 

diuen, teòrics o a l’entorn de 150.000 euros. I, per una altra banda, tenen pendent 

l’actuació en tres sectors d’enllumenat, els quals es troben en un estat força obsolet, i 

que, amb aquesta mateixa actuació tirarien endavant la substitució de dos dels tres 

quadres d’enllumenat del barri d’Alella Parc i un dels dos de Can Sors, que són els que 

quedarien pendents d’actualitzar d’aquests darrers anys. Per tant, hi haurà una 

actualització d’eficiència energètica i també de millores de seguretat, i, per una altra 

banda, la substitució de tres sectors d’enllumenat públic que estan en molt mal estat per 

qualificar-ho. Aquest inversió, inicialment, està prevista o està pressupostada, que no 

prevista, com a una inversió que es basi en un més endeutament de l’Ajuntament. Aquí 

entenen que poden anar a una operació d’endeutament, en principi a través de l’opció del 

crèdit local de la Diputació de Barcelona en unes condicions molt avantatjoses. Una 

inversió, com els deia, que serviria principalment per finançar la major part de la inversió 

en millores energètiques i aquesta menys factura que generin i el més cost que pugui 

tenir els interessos i l’amortització del capital, hauria de fixar un estalvi net a l’entorn 

dels 50.000 euros any. És a dir, que tindrien 50.000 euros més a disposició de 

l’Ajuntament per prendre decisions, ampliar o cobrir els serveis o fer les reduccions dels 

ingressos que es creguessin pertinents. Pel que fa a la substitució dels enllumenats, ja 

se’ls ha notificat que es concedirà un PUOSC, tal i com varen demanar, per a dos dels tres 

sectors d’enllumenat, i, aleshores, el que segurament acabarien fent és que el diferencial 

entre el préstec que serveixi per a l’eficiència energètica, els PUOSC que vinguin i el que 

els acabi costant l’operació, aprofitarien el crèdit o una part del crèdit que encara tenen 

de l’ampliació de les escoles Fabra per poder acabar de finançar l’operació. Però ho treuen 



6 

 

com a tal per poder avançar de manera àgil a partir del moment que estigui el pressupost 

municipal aprovat, i no hagin d’esperar a liquidacions, incorporacions, etcètera. Això és 

la inversió que genera aquest diferencial tan important entre el pressupost de 2014 i el 

pressupost de 2013. També, pel que fa a inversions, voldria donar tres xifres perquè en 

prenguessin consciència. Dels recursos propis, de la diferència d’ingressos propis i 

despeses pròpies que fan com a Ajuntament, hi ha un diferencial que es destina a 

inversions. Aquest estalvi que tenen entre ingressos i despeses corrents i que poden 

destinar a inversions, s’ha anat estrenyent els últims anys. L’any 2012 varen poder 

destinar-hi al voltant de 290.000 euros, l’any passat n’hi varen poder destinar 187.000 

euros, i, aquest any 2014, hi destinaran 129.000 o 130.000 euros. Això, com deien, és 

fruit de l’estretament que van produint entre els ingressos que tenen, sigui una part pels 

impostos i les reduccions que han fet d’aquests impostos, sigui perquè les transferències 

als Ajuntaments, sobretot provinents de la Generalitat, fruit de la situació d’asfíxia 

financera, cada vegada són menys. Per tant, els ingressos es van ajustant i produeix que 

es vagi reduint aquest import. Aquest import serveix bàsicament per a inversions petites, 

ordinàries, corrents, com pugui ser mobiliari a la via pública, petits arranjaments de 

parcs, de paviments, de reformes en alguns edificis municipals, però ja tant en el 2013 

com en el 2014 tenen previsió d’afegir-hi inversions finançades pels recursos que tenen 

excedent d’aquell préstec de l’escola. Per tant, de recursos ordinaris generen 129.000 

euros per a inversions, fan la important inversió de l’enllumenat públic que els permetrà 

tenir un enllumenat del qual, més enllà del manteniment, durant molts anys no caldrà 

fer-hi cap gran intervenció, i, a part, tenen aquests recursos provinents del romanent 

d’aquest préstec que, a mesura que vagin tenint projectes redactats aquest 2014, doncs 

els servirà per finançar diferents actuacions. I, el pressupost, com l’han elaborat? Què 

prioritzen aquest 2014? Doncs prioritzen els serveis a les persones. La xifra, com deien, 

és aproximadament la mateixa, aquests 10.300.000 euros, més enllà de la gran inversió. 

Ajusten regidories, redueixen en les que podrien anomenar estructurals, com podrien ser 

Administració, Governació, Serveis Urbans, Medi Ambient, Urbanisme, Comunicació,  i  

incrementen partides en les regidories de serveis a les persones i de dinamització 

econòmica. Educació creix un petit 1%, que són 5.000 euros, però es mantenen les línies 
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d’ajut a les escoles, etcètera. Cultura un 13%. Adolescència i Joventut un 23%. Serveis 

Socials un 5%, Emprenedoria i Ocupació un 37%, Promoció d’Alella un 12%. Es doten 

partides pensant en els veïns i en la dinamització econòmica i ajusten altres regidories 

que són més de caràcter intern amb una repercussió pública o amb una repercussió molt 

important a la via pública, però que, per les seves dimensions, després d’intentar 

millorar-ne eficiències, ajustar diferents qüestions, doncs els permet treure aquests 

diners per desviar-los cap als serveis a les persones. Com deia, un pressupost de 

continuïtat, un pressupost que no atura, no congela l’actuació de millora en el municipi. 

Un pressupost que es pensa o que intenten anar virant o anar incrementant el que són 

els serveis a les persones, la dinamització econòmica, com deia fins ara. Aquest 

pressupost i aquesta proposta, en aquests moments mostra una voluntat i una voluntat 

decidida d’aplicació i de tirar-lo endavant, però es troben amb una certesa o amb una 

incògnita que és una certesa, que és que el passat 30 de desembre l’Estat va publicar en 

el Butlletí Oficial de l’Estat la “Ley de racionalidad y sostenibilidad de la Administración 

Local” on es planteja un buidat de competències municipals per traslladar serveis o 

responsabilitats de gestió d’aquests serveis a les Diputacions de Barcelona, dels 

ajuntaments de menys de 20.000 habitants. Una llei que no ara per al 2014, però de cara 

el 2016 lamina les competències municipals en serveis socials, els treu les competències, 

pendent de definir, però els treu càrregues i competències en l’aspecte d’educació, ajusta 

alguna cosa en qüestió de sanitat i, en qualsevol cas, estableix uns criteris d’uns serveis 

que tenen l’obligació de complir i uns altres que hem de complir, els complirem sempre i 

quan s’estigui en una situació econòmica o financera correcta, però que passaran a ser 

avaluats, tots, amb uns criteris que estan pendents d’acabar de conèixer. Per tant, 

aproven aquest pressupost amb la voluntat de continuar treballant com han fet tot 

aquest temps i com volen continuar fent més enllà, i estan pendents de poder conèixer, 

no en profunditat, però sí l’abast d’aquesta llei aprovada per delimitar les competències 

municipals i veure això en què els afectarà, si aquesta llei és d’aplicació o no a la 

Comunitat Autònoma de Catalunya, que tampoc no queda clar, perquè teòricament 

l’Estatut preveu competències exclusives en administració local per a la Generalitat, i tot 

això aquí entra en qüestió. Hauran de veure en les properes setmanes com evoluciona 
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quan els tècnics se l’estudiïn què és el que els traslladen, quin posicionament hi ha del 

municipalisme català, de la mateixa Federació de Municipis i Províncies, que en principi li 

havia donat el seu vistiplau, i veure exactament això com els afecta. Aquesta llei també 

afecta les estructures polítiques dels ajuntaments, limitant-ne les possibilitats i aquí 

també hauran de veure, en les properes setmanes, exactament això com els afecta, com 

els deixa d’afectar i quines implicacions quant a l’organització política de l’Ajuntament 

tenen i cal assumir o afrontar o la posició que valorin entre tots que cal prendre. Ara 

cediria la paraula a la tinent d’alcalde, Sra. Cristina Xatart, perquè pugui fer-ne una 

valoració i, si li permeten, abans de donar la paraula a la resta de grups intentaria donar 

resposta a unes peticions que li va traslladar la portaveu del grup municipal de Gent 

d’Alella per tal de donar algun aclariment més del que ha pogut explicar fins el moment. 

 

La tinent d’alcalde Sra. Xatart manifesta que tant els pressupostos com les ordenances 

fiscals han de garantir la suficiència financera per fer front a la conjuntura i a les noves 

necessitats. Aquest pressupost els permetrà continuar treballant per mantenir el nivell 

qualitatiu general del poble i dels seus barris tenint la capacitat redistributiva del 

conjunt i l’exigència per mantenir i reforçar les eines de la millora de gestió, el rigor i la 

transparència. La contenció fiscal, la prudència, la tresoreria per evitar les màximes 

tensions, ser més eficients, fer més amb menys, incrementar la capacitat redistributiva, 

prioritzar i planificar. Aquests requisits són els que han valorat a l’hora de fer el 

pressupost. L’any 2014 va marcar un punt d’inflexió en l’orientació del pressupost, 

donant la continuïtat a la política de contenció de la despesa ordinària ja iniciada. 

Malgrat la contenció fiscal i veient les previsions de tancament de l’any 2013, no poden 

deixar a banda que l’activitat econòmica està generant un volum tributari. Tot i aplicant 

el principi de prudència, no han pogut deixar de consignar-ho en el pressupost, fet que 

els comporta un increment en la previsió dels ingressos. El context de la incertesa que 

tenen en aquests moments és menor que en els darrers anys, certament, però persisteix 

en els aspectes del dia a dia i que els afecten, com la previsió de les subvencions 

supramunicipals, és a dir, la Generalitat, la Diputació i el Consell Comarcal; el termini de 

cobrament d’aquestes subvencions d’aquests ens que finalment els puguin atorgar. I, 
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també, el que sí ha millorat en aquest context és el mercat financer, i, per tant, la 

millora de les condicions d’accés al crèdit ordinari a llarg termini, que és el que per una 

part els podria permetre finançar les inversions. Les mesures de contenció de caràcter 

general són les que els han permès marcar les prioritats polítiques, tal i com ha dit 

l’alcalde, per al 2014, per tal de poder mantenir o augmentar la dotació si així ho 

requereixen en els àmbits prioritaris. Quines són aquestes mesures? A la contenció 

general de la despesa ordinària, hi afegiria, molt important, que tenen contenció de la 

despesa, però que, a més a més, tenen un decrement a la pressió fiscal també una 

rebaixa de l’IBI del 2%, prioritzant els aspectes claus en la vigent conjuntura. 

Monotoritzar la despesa per part de la regidoria d’Hisenda i per part dels serveis 

d’Intervenció i revisar el plantejament de totes les partides de la despesa en funció de 

les prioritats del servei. Per tant, tenint en compte la contextualització, els requisits i les 

principals mesures de contenció, les claus del pressupost, han estat principalment la 

priorització de les polítiques de cohesió i de justícia social amb increments. També es 

manté l’esforç de finançament. Per exemple, les escoles bressol estan molt atents a les 

dificultats objectives de les subvencions provinents de la Generalitat. Prioritzaran les 

polítiques de Promoció Econòmica, no tan sols d’emprenedoria sinó a fomentar un entorn 

favorable per a l’establiment i creixement de les empreses. Captació d’inversions com a 

eines bàsiques per a la creació de llocs de treball i cercar la col·laboració públic privada. 

L’esforç per tenir una cura especial a l’atenció de les famílies, la continuaran tenint a les 

famílies nombroses i monoparentals, als col·lectius susceptibles de requerir suport 

específic com pensionistes, persones amb discapacitats, aturats. Com molt bé s’ha dit, 

aquesta línia que es va engegar l’any passat de 35.000 euros es revisarà fins on puguin 

arribar. Reforçaran la política d’inversió per posar al dia les zones que ho necessitin: 

pavimentacions de carrers, els parcs, senyalització i pilones, i la inversió prevista a la 

millora d’eficiència de l’enllumenat públic que els permetrà generar un estalvi que 

després podran reinvertir. En definitiva, tal i com es pot veure en les inversions previstes 

i en l’increment de la despesa ordinària que s’hi destina, s’aposta per la millora de 

l’entorn urbà, millores en equipaments esportius, el manteniment del suport públic al 

teixit associatiu del poble i també continuaran apostant per les polítiques culturals 
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d’ampli espectre. Per tant, entenen que aquest pressupost garanteix la suficiència 

financera per continuar fer front a la conjuntura econòmica que viuen tenint en compte 

que la incertesa econòmica, tot i ser menor, com ja han dit, continua, i, per tant, les 

mesures de contenció iniciades els permetran anar dotant, si les necessitats i les 

circumstàncies ho requereixen, els àmbits més prioritaris. Per tant, aquest pressupost 

reflecteix l’estratègia social, ambiental, econòmica de l’equip de govern, exigint-los 

mantenir i reforçar les eines de la millora de la gestió, el rigor i la transparència. 

 

El Sr. alcalde manifesta que ara donarà resposta a la informació que se’ls va demanar 

respecte de diferents partides de vuit regidories. Els demanava una primera informació 

sobre la partida d’assignació d’electes, que és una partida que té un increment inicial 

d’uns 11.000 euros que pensats per destinar-los a majors dedicacions parcials de dos 

regidors de govern, i que, en qualsevol cas, com explicava abans, està supeditada a 

l’aplicació de la Llei de Sostenibilitat que, pel que preveuen, implicarà que, evidentment, 

aquests recursos inicials destinats no s’acabin utilitzant i, potser, fins i tot menys dels 

que tenien fins el 2013. En qualsevol cas és una previsió amb una voluntat fruit d’una 

realitat que és aquesta major dedicació de dos membres del govern. Demanava el detall 

de tres partides de la regidoria de Serveis Urbans, que era reparació i manteniment de 

zones públiques, manteniment de parcs i jardins i reparació i manteniment d’edificis 

municipals. La de manteniment de parcs i jardins és un concurs o són uns serveis que 

estan externalitzats per tal de mantenir diferents espais públics i jardineria de zones 

repartides per tot el municipi i que, després d’haver-ho posat en ordre, es du a terme des 

de fa molt temps i té la repercussió que té en les diferents zones totalment escampades 

per tot el municipi. I la partida de reparació i manteniment de zones públiques és la que 

s’utilitza per a les contingències del dia a dia de la via pública, com arranjar 

claveguerams, tot un seguit d’intervencions que, si bé n’hi pot haver de previstes, la 

majoria de casos és una partida que està reservada per a imprevistos. Així com, la de 

reparació i manteniment d’edificis municipals que sí que hi ha una part que està ja més o 

menys designada pel que fa al  manteniment ordinari, però que també té una part per a 

imprevistos que puguin anar sorgint en aquests edificis al llarg de l’any. Respecte de les 
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partides de la regidoria d’Emprenedoria i Ocupació, sap que la regidora s’ha posat en 

contacte amb la regidora Sra. Marzo per explicar-li les línies generals de les tres partides 

de treball de l’àrea. Demanava informació sobre la partida de contractes de serveis  

esportius que ha tingut un increment passant dels 85.000 euros, aproximadament, a uns 

120.000 euros, també aproximadament. En aquesta partida, s’hi troba tot el que és 

l’Escola d’Iniciació Esportiva, tot el desenvolupament, tot el monitoratge, a més d’un 

suport, un reforç personal a l’àrea, per tal de gestionar aquesta Escola d’Iniciació 

Esportiva. Aquí, fruit de la jubilació d’una treballadora a Can Lleonart, es va valorar 

l’oportunitat i la bondat de poder traspassar una persona que estava a l’àrea d’Esport a 

l’àrea de Cultura, per poder fer el que es venia fent i poder fer una mica més fins i tot, i, 

aleshores, es va optar perquè aquest servei, aquest suport quedés recollit en aquest 

contracte que es va licitar. Demanava informació sobre les partides que tenen un 

increment lleuger, però que tenen un increment, tant d’activitats de la Festa de la 

Verema com de la Festa Major. Sobre els increments de la Festa de la Verema, una part és 

fruit del seu 40 aniversari i pensant que es pugui fer alguna coseta més que no s’ha 

pogut fer aquests darrers dos o tres anys; i tant pel que fa a la Festa Major com també a 

la Festa de la Verema, s’hi incorpora tot un seguit de despeses vinculades a propostes de 

certificacions del subministrament elèctric, del control que es fa per part d’una ECA de la 

instal·lació de les atraccions infantils de la Festa Major. Alguna d’aquestes partides ja es 

venia assumint des d’alguna altra àrea i ara s’assumeixen per l’àrea que és de Festes, en 

un procés que han anat fent al llarg d’aquests anys,  i algunes de noves, sobrevingudes 

de l’any passat i que ara incorporen per dotar-les. Demanava detall de l’àrea d’Obres 

Públiques pel que feia a la partida de pavimentació de carrers que ha passat de 40.000 

euros a 20.000 euros i la seva distribució territorial  i després de la reforma d’edificis 

municipals que ha passat de 60.000 euros a 48.000 euros. Pel que fa a la pavimentació 

amb 20.000 euros hi ha poc a pavimentar, però sí que està pensat per poder fer petites 

actuacions de millora d’alguna zona que pugui ser urgent, però que són petites, i el que 

sí que es fa, com s’està actuant en l’actualitat a la Riera Coma Fosca, és que si hi ha 

d’haver alguna inversió important de pavimentació com es va fer a la Riera Principal l’any 

2011, doncs es dota la partida pertinent, com també creu que a Ibars Meia es va fer l’any 
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2009 o 2010, doncs es crea la partida pertinent per després poder fer la inversió. Dins 

dels projectes que estan pressupostats per enguany hi ha, entre altres, respecte de 

pavimentació, tot el que seria un projecte de pavimentació de la zona de Vallbona que 

està en un estat molt dolent. Una vegada tinguin el projecte, miraran si poden destinar 

recursos per actuar allà. I pel que fa el tema d’edificis municipals, bàsicament està 

pensat en l’actuació de rehabilitació i millora de l’edifici de Can Gaza. Demanava detall 

de la partida de gestió municipal, que és una partida d’Alcaldia. És una partida de 

contingències que es manté, o creu que puja 500 euros, passa de 7.500 euros a 8.000 

euros aquest any. És una partida on algunes de les despeses que han tingut aquest 2013 

o que han posat aquest 2013 aquí, és des de la instal·lació de la pantalla a la Plaça de 

l’Ajuntament per al concert per la llibertat;  a la compra de documentació de vida laboral, 

documentació històrica de la “Fàbrica dels plumeros” del carrer Aymar i Puig; la 

sonorització especial que van fer nova per a la Festa de la Verema; algunes despeses 

d’inauguracions d’actes; el ram de l’Onze de Setembre; coixins de flors en cas de 

defuncions de treballadors de l’Ajuntament; o el planxat i la desinfecció d’un pergamí que 

tenen aquí a l’Ajuntament. I, per últim, detall del que seria la regidoria d’Innovació, que 

per una banda demanava el detall de la partida de manteniment de software i del suport 

informàtic. La de manteniment de software són tots els manteniments dels diferents 

aplicatius que tenen a l’Ajuntament, que s’han anat incorporant aquests darrers temps, 

molts d’ells, siguin els aplicatius de Recursos Humans, de Registre d’Entrada, de gestió 

d’expedients, de l’Oficina d’Atenció al Ciutadà i l’Oficina d’Atenció al Ciutadà virtual, els 

manteniments del programari dels servidors del nou sistema de virtualització de servidors 

i d’escriptoris. I, pel que fa a la partida del suport informàtic, que ha tingut una reducció 

de 1.500 euros, de 15.000 euros a 13.500 euros, és el suport informàtic extern que tenen 

de l’Ajuntament. Potser no amb la profunditat que la regidora Sra. Marzo voldria, però ha 

intentat respondre-li el que li va sol·licitar. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que ni amb la profunditat ni en el moment que pensa 

que necessiten tenir aquesta informació, si realment volen fer propostes concretes per 

moure partides. Sobretot no és el moment. Tampoc pensa que amb aquestes explicacions 
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que els ha donat s’acabin entenent determinades coses, com per què dupliquen aquest 

esforç en manteniment de software quan estan duent a terme virtualització de servidors i 

han de treballar amb una altra dinàmica. És a dir, hi ha moltes cosetes que en aquests 

moments el que fan és avorrir les persones que estan a la Sala de Plens, i creu que no 

serà útil per al debat, francament. Sobre les intervencions que han fet com a govern, 

comentar que, segurament sí que és important fer el pressupost, però, si realment ho és, 

no entén per què continuen sense tenir l’oportunitat de poder participar-hi d’alguna 

manera des de l’oposició, per què no hi ha aquesta mà estesa amb ells i se’ls dóna 

l’esquena de forma reiterada. Deu ser molt important per a ells, però no veuen que ho 

sigui realment, ni per la dinàmica de confecció del pressupost ni pel que presenten en els 

números. Té unes qüestions d’interpretació que no comparteix. No creu que Governació 

sigui una regidoria estructural, sigui una regidoria que no dóna servei a les persones. 

Pensa que la policia, precisament si alguna cosa fa, o hauria de fer, és donar servei a les 

persones. Per tant, les diferències perquè ell faci quadrar les regidories intentant explicar 

que es continua donant més suport a aquelles regidories que tenen relació amb les 

persones, doncs és una lectura que ell fa, com la que fa quan explica que rebaixen la 

pressió fiscal. Per això no s’acabaran de posar d’acord a la vista de la possibilitat de 

destacar unes xifres i obviar-ne unes altres. La regidoria que és realment important és la 

de Serveis Urbans, que és la que aglutina el vint i escaig per cent del pressupost i mou 

2,5 milions d’euros. Que ell argumenti el creixement en Educació amb 5.000 euros de 

més, doncs què vol que li digui. L’únic esforç real que hi ha en serveis a les persones, hi 

ha un increment als Serveis Socials, que és evident, del 5% i uns increments a 

Emprenedoria que segur que seran molt útils, són els que es fan a la nova regidoria de 

Joventut ara d’Adolescència i Joventut. Aquí sí que hi ha un increment important del 30 i 

escaig per cent, però veient el que els explica, que és per subcontractar serveis o per fer 

contractacions fora de la dinàmica de contractació de personal que ha de tenir 

l’Administració Local, segurament o no. En qualsevol cas, per fer contractacions no sap si 

estan al capítol I, perquè no les ha acabat de veure en el capítol I. Després, veu un 

increment important a Festes, a banda de moure la Festa de la Verema, que és aquestes 

coses de moure partides d’una regidoria a una altra, que ell els té tan acostumats any 
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rera any, i que això fa absolutament impossible fer comparacions homogènies entre 

exercicis, perquè ara la tenen aquí, ara la tenen allà, ara interessa treure-la de la 

regidoria que porta no sap qui per posar-la a una altra regidoria. Doncs tocava treure la 

Festa de la Verema i posar-la a Festes, però si no compten la Festa de la Verema, entre 

les activitats de Festa de la Verema i Festa Major estan sobre el vint i escaig per cent 

d’increment a la regidoria de Festes. No sap si són aquestes les prioritats de justícia 

social que comentava la tinent d’alcalde Sra. Xatart, potser sí, però ella no ho acaba de 

saber veure. Sí que és continuista, ja ho creu que és continuista. Aquest és un dels 

arguments pel qual ells també veuen complicat donar suport al pressupost, perquè fan el 

mateix de sempre, que és arrossegar partides d’un any a l’altre, amb petites modificacions 

en algunes d’elles. I, després, amb totes les modificacions de pressupost que es van fent 

al llarg de l’any doncs capgirar el resultat final sobre el pressupost aprovat. El tema de 

l’IBI també és continuista. Ells continuen insistint que abaixen la pressió fiscal i ells 

pensen que continuen sent, tant l’IBI com els impostos directes, molt superiors, en 

aquests moments, al que les famílies en general d’Alella poden suportar. Al final no tenen 

una reducció real de la pressió fiscal. El propi pressupost marca un increment d’impostos 

directes d’un 0,87%. No és molt, però és una quantitat. Tot queda compensat. És a dir, 

s’anuncia que hi ha un 2% de disminució, però en realitat amb impostos directes creixen 

un 0,82%, taxes i preus públics un 9,5%, i, a més a més, l’informe econòmic financer que 

es presenta dintre de la documentació explica molt bé que el tipus impositiu s’ha reduït 

un 2%, però que l’augment relatiu a l’impost sobre l’increment del valor dels terrenys de 

naturalesa urbana compensa aquesta reducció ja que s’augmenta més d’un 21%. I, per 

tant, si en impostos directes, el 2013, la previsió d’ingrés era de 5.886.000 euros, en 

aquest 2014 la previsió d’ingressos és de 5.934.000 euros. Entén que els diners són 

impostos que paguen. És a dir, la disminució de la pressió fiscal, que permeti que li digui 

que no la sap veure de cap de les maneres. I, pel que fa a la línia aquesta famosa dels 

35.000.000 euros, celebra que reconeguin que han fracassat en el plantejament 

d’aquestes subvencions, perquè si al final, com diuen, són a l’entorn dels 8.000 euros els 

que s’acabaran subvencionant, aquí també hauran de reduir aquest percentatge del 2% 

perquè no acabarà sent efectiu, és evident. Espera que, realment, treballin sobre els 
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criteris d’aquesta concessió de subvencions, perquè, si no ho fan, doncs continuaran 

fracassant en aquesta idea d’explicar que doten amb 35.000 euros una partida per ajudar 

les famílies que tenen pitjors condicions per poder fer front als impostos de l’IBI. Com 

comentava abans, i tal com explicava la tinent d’alcalde Sra. Xatart en el Ple d’aprovació 

del pressupost de 2013, quan deia que en el pressupost s’aplica una política de fets 

consumats, perquè quan arriba l’oposició és un pressupost tancat, això és així. Amb 

independència de si posen les festes pel mig o no les hi posen, de si, el Sr. alcalde, 

respon a les preguntes que ella li formula el mateix dia de la Comissió Informativa, en el 

mateix moment en què es fa el Ple, amb independència de tot això, és evident que és un 

pressupost més que tancat. I, després, està molt d’acord que s’entomin mesures eficaces 

per reduir la despesa energètica al municipi. Ja li agradaria que traguessin la pols a 

aquell informe que es va fer anys enrere, a l’època de quan portava la regidoria el Sr. 

Asensio, en el qual es feia un estudi, una anàlisi de l’eficiència energètica dels edificis 

municipals i veien que hi havia un gran camí a recórrer per millorar-la i no té percepció 

que això s’estigui fent. En canvi, doncs ara, amb l’oportunitat aquesta d’estalviar aquests 

diners en consum energètic, és com un conill tret d’una “chistera” que és el que passa 

habitualment amb els pressupostos any rere any, que, de cop i volta, hi ha una 

oportunitat. Que es redueixi la despesa energètica ho troba imprescindible i 

interessantíssim, només faltaria. Que es faci amb aquesta operació d’endeutament, que 

l’alcalde  ha explicat tan bé, que sembla que ja comencin a jugar al “Monopoli” com un 

banc, fent un dipòsit aquí, fent un crèdit allà. No ho sap. Li preocupa que hi hagi 

l’informe d’Intervenció que assenyali que aquest pressupost no assoleix l’objectiu 

d’estabilitat pressupostària, precisament perquè el deute viu és més de 4.323.000 euros, 

el que suposa un 42% dels ingressos corrents. Aquí és on està la resposta de si 

compleixen o no amb l’estabilitat financera, no amb el discurs que puguin fer. D’altra 

banda, el pressupost dóna l’esquena a la fibra òptica. Quants diners i quants esforços 

l’alcalde personalment i altres membres de l’equip de govern i de l’Ajuntament han 

dedicat a millorar tot aquest camí, i ara, de cop i volta, això cau i ja la fibra òptica no 

mereix cap tipus d’atenció en el pressupost d’aquest any. Ha revisat les intervencions 

dels portaveus de CiU, durant l’aprovació dels pressupostos 2013 i 2012, i convida  
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tothom que ho faci, que revisi què opinava Convergència sobre el pressupost aleshores i 

que n’opina ara després d’aquest pressupost que el mateix govern i tothom qualifica de 

continuista. Les grans diferències que ella pot trobar del que suposa l’entrada de CiU en 

el govern en aquest pressupost és, com molt bé explicava, aquest augment del 5% per 

incrementar les retribucions de càrrecs electes. Un 5,30%. I després que Cooperació 

Internacional ara ja no arriba a ser el 0,7% del pressupost. Tenen un pressupost que creix 

un 16% i tenen un pressupost de Cooperació Internacional que queda congelat el 2013. 

La regidoria de Turisme, que ara és Promoció d’Alella, ha rebaixat un 11,95% el que és 

l’aportació en el Consorci de la DO. Això sí que pot ser una de les peticions que 

segurament sí que és coherent amb el que Convergència any rere any ha estat defensant. 

Francament, pensen que aquest pressupost dóna l’esquena a Gent d’Alella, és evident, 

però dóna l’esquena a les persones d’Alella en gran part. No és des del punt de vista de 

les polítiques assistencials, però sí, en general, al poble d’Alella. Si han de fer 

intervencions a les urbanitzacions i als nuclis, insisteix que és millor que facin aquelles 

que les persones que hi viuen, i que representen o que estan dins les associacions de 

veïns, reclamen, més que aquelles que l’equip de govern considera que toquen fer. Per 

això també hi donen l’esquena. Donen l’esquena perquè aquesta rebaixa de l’IBI, si és 

que es pot parlar de rebaixa és irrisòria, no s’adiu amb la situació de l’economia de les 

famílies, ni del país, ni de res. I, d’altra banda, des del seu punt de vista, que l’alcalde 

els aporti aquesta informació no és rellevant per poder parlar de transparència ni de 

voluntat d’informar, ni de res que se li assembli. Per tant, doncs, malauradament no 

donaran el seu suport al pressupost. 

 

El Sr. alcalde manifesta que, evidentment, quan la regidora Sra. Marzo parlava de si 

Governació era una regidoria estructural de l’Ajuntament o no, doncs bé la Policia Local o 

el servei de seguretat ciutadana del municipi és un servei importantíssim. És un servei 

que té un cost o una inversió de més d’un milió d’euros sobre els 10 milions d’euros 

d’ordinari. És a dir, un 10% del pressupost municipal va destinat a la seguretat i aquí, 

òbviament, s’aconsegueixen 6.000 euros d’estalvi després d’analitzar les diferents 

partides. Un pressupost que té el seu import més important en els recursos humans: vint 
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agents de policia i dues persones del personal administratiu. I, després, amb les altres 

partides hi ha una feina de rascar i intentar generar una major eficiència. Servis Urbans, 

que la Sra. Marzo ho sumava a la regidoria d’Obres Públiques, i li sumava la inversió de la 

millora de l’enllumenat públic, que tenia un pressupost d’1.183.000 euros i que enguany 

té un pressupost d’1.182.000 euros, que només són 1.000 euros, però a base d’aconseguir 

o ja planificar l’estalvi energètic de l’enllumenat públic. A canvi de després d’una 

auditoria elaborada pel que fa a la neteja d’edificis municipals, doncs també ajustar la 

partida per poder fer uns nivells de neteja d’aquests edificis similars als que tenen ara 

amb un menor cost i un concurs, com també el d’enllumenat que sortiran aquest primer 

trimestre de 2014. Si no s’anessin prenent aquestes mesures, ni hi hauria 473.000 euros 

pressupostats que esperen que siguin menys a final d’any, o, ara no recorda si són 

330.000 euros que hi ha pressupostats de neteja d’edificis municipals, que si no 

apliquessin aquestes millores i aquest anar a ajustar, possiblement haurien de ser 

360.000 euros o 380.000 euros. Per tant, van afinant la punta del llapis a aquestes 

regidories més grosses, però que, per tant, les despeses es poden anar augmentant i 

afectant de manera molt més important el pressupost. I, d’aquest esforç intenten poder 

anar derivant més recursos a les àrees de les persones, a la despesa social. Pel que fa al 

tema de l’IBI i de l’increment de la plusvàlua, l’IBI va baixar. Va pujar de 2011 a 2012 

fruit de la decisió de l’Estat un 31 de desembre que hi hagués un increment, però després 

el 2013 el van ajustar i el 2014 ho tornen a ajustar a la baixa. I sí, aquí hi ha un 

increment de pressupost de recursos provinents de l’impost de la plusvàlua, de la compra 

venda d’habitatges o de propietats. Tenien pressupostat per al 2013 575.000 euros, 

hauran acabat ingressant 1.155.000 euros, i pressuposten 700.000 euros per al 2014. Si 

que hi ha un increment, però hi ha un increment prudent fruit d’una realitat d’un ingrés 

que és volàtil, no com l’IBI que abans de principi d’any saben aproximadament o amb un 

98% o 99% què recaptaran en l’exercici següent. Aquest és un ingrés totalment volàtil en 

funció de com evolucioni el mercat. Aquests ingressos pressupostats creuen que són prou 

reals.  És una previsió de pressupost conservadora d’uns ingressos que creuen que són 

possibles i que els ajuden a equilibrar el pressupost. També dir-li que, sobre si és 

insuficient el decrement o l’abaixada de la pressió fiscal, doncs possiblement a tots els 
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agradaria que fos més, però quants ajuntaments ho estan fent? La Generalitat de 

Catalunya ho està podent fer? L’Estat està abaixant els impostos? L’Ajuntament d’Alella 

creu que tenen aquesta capacitat, fruit d’aquest anar traient punta, d’anar abaixant 

aquesta pressió. I, pel que fa a les línies d’ajuts, van decidir dotar 35.000 euros i 

acabaran adjudicant uns 8.000 euros pel que fa als ajuts vinculats a l’IBI. I els hauria 

agradat haver exhaurit els 35.000 euros. Dir-li que ajuntaments que facin alguna cosa 

semblant, com el de Barcelona, té ajuts per a l’IBI de les famílies nombroses, tant de 

propietat com de lloguer, famílies monoparentals, de propietat i de lloguer, que són les 

que ells també han ampliat perquè l’únic que per llei existeix és l’IBI en famílies 

nombroses de propietat, que tinguin la propietat, no en el lloguer. Han incrementat i han 

posat aquests tres conceptes o aquests dos col·lectius en equivalència amb el que pugui 

tenir l’Ajuntament de Barcelona. L’Ajuntament Barcelona té un ajut per a persones 

vídues, i aquí l’han posat per a persones majors de 65 anys que visquin soles. Per tant, 

estan intentant arribar a un col·lectiu més ampli que no pas fins i tot l’Ajuntament de 

Barcelona. I que és una de les coses que han d’acabar d’avaluar per veure si poden acabar 

d’ampliar aquest col·lectiu. Hi van introduir un col·lectiu nou, que no els ha sortit bé, 

que és per als menors de 25 anys emancipats. Creien que podien tenir un públic potencial 

i no hi ha hagut cap persona que ho hagi sol·licitat. Potser perquè no hi ha hagut prou 

informació, que és una possibilitat pel moment que ho varen poder aprovar. Però aquesta 

voluntat hi és i és més àmplia que el que pugui plantejar el cap i casal del nostre país. El 

tema de l’eficiència energètica, dels conills de la “chistera” o no, o del barret o no. A 

veure, aquest Ajuntament no trencarà l’estabilitat pressupostària perquè passin a un 

nivell d’endeutament del 42%, teòric o màxim del 42%, que en aquests moments deu ser 

del 33 o 34% aproximadament, quan el límit legal establert és el 75% i abans era del 

110%. Per tant, estarien en el trenta i escaig, aquesta forquilla del 30 i el 42. Trenquen 

l’estabilitat pressupostària perquè inverteixen. Si ara ells decidissin no moure un dit, que 

no intervenen i que no fan l’enllumenat públic, no trencarien l’estabilitat pressupostària, 

però la trenquen perquè volen continuar invertint. I això té altres conseqüències que 

afectarà fins i tot el tema de l’ARSAL. Poden tornar-se immobilistes i dir que fan els 

10.300.000 euros i van fent bullir l’olla o es mullen i fan una inversió important que 
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millori el poble en molt amb l’enllumenat públic. Ho fan, i si per això han de trencar, 

doncs d’aquí un mes hauran d’aprovar un pla de viabilitat o un pla d’estabilitat financer, 

que farà que possiblement en un any tornin a estar complint l’estabilitat pressupostària. 

Però potser després invertiran en una altra cosa i tornaran a trencar-la, perquè creuen 

que, malgrat la situació, si poden han d’actuar i no limitar-se perquè hi hagi un marc 

regulador que digui que si fan surten de la línia. Si poden, ho faran, surtin o no surtin de 

la línia. Va enllestint. El tema de la fibra òptica és un projecte cabdal, i si no és en el Ple 

de gener serà en el Ple de febrer, que portaran un projecte executiu per aprovar-lo per 

aquest Ajuntament. Un projecte executiu de més de 3 milions i mig d’euros. Però, quin és 

l’objectiu o quin era l’objectiu municipal o l’objectiu d’aquest govern? Aconseguir que 

qualsevol veí d’Alella tingués la possibilitat de connectar-se a fibra òptica a la llar abans 

de maig de 2015. Aquest objectiu l’assoliran, segurament aquest primer trimestre de 

2014 a través de Movistar, qui s’ha compromès arribar a més d’un 90% de les llars 

d’Alella. Si com a municipi, com a  Ajuntament, aconsegueixen l’objectiu municipal, que 

és la millora de la connectivitat dels veïns sense que això impliqui cap cost per a 

l’Ajuntament i per als veïns d’Alella, creu que els diners que hagin invertit en les 

redaccions de projectes i amb els estudis, ja els tenen, perquè si Telefònica no fa el que 

s’ha compromès a fer ho poden treure. I si al final Telefònica no arriba a alguns dels 

sectors que ells tenien planificats, doncs valoraran com poden fer arribar aquesta 

connexió d’alta velocitat a aquests veïns que no tinguin l’oportunitat de connectar-se a 

través, en aquest cas, de l’operador incumbent. És a dir, li agrada perquè donen el servei, 

però no li agrada perquè és un operador i no hi haurà competència a nivell local. Hi ha 

competència a nivell estatal del servei, però els veïns d’Alella es podran connectar als 

preus que aquest operador ofereix. El 0,7% de la Cooperació Internacional es basa en tot 

un seguit de partides que en cap cas compten l’endeutament municipal. Per tant, el 

pressupost, que és el 2012 era de 10.312.000€ i que ara és de 10.306.000€, continua 

complint aquest 0,7, aquest 0,71 o aquest 0,68 que caldria afinar. La reducció a 

l’aportació en el Consorci a la DO Alella, doncs hi és, però perquè hi ha la previsió de 

noves incorporacions en el Consorci, tant dels municipis que estan dintre del marc 

regulador actual, de poder arribar de 15 als 17 de 18, però també tenen 10 ajuntaments, 
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entre ells Badalona, Mataró i Granollers, que han estat reconeguts com a territori de la 

Denominació d’Origen Alella, i compten amb ells. Han tingut algun primer contacte amb 

aquests ajuntaments i compten que es puguin incorporar al Consorci i que puguin aportar 

bastants més recursos que els 4.000, 5.000 o 6.000 euros que hauran rebaixat ara. Més 

enllà que, a nivell comarcal, també tenen garantides unes subvencions que els 

permetran, conjuntament amb el suport de la Diputació de Barcelona, tenir els mateixos 

recursos o creuen que més dels que han pogut disposar el 2012 i 2013. I acaba dient que, 

com va dir l’any passat, aquest no és un pressupost continuista, de dir que van fent, van 

tirant i arrossegant, és un pressupost de continuïtat. De continuïtat en la feina que han 

estat fent fins ara, de continuïtat en els serveis que ofereixen a la ciutadania, de 

continuïtat en la millora d’aquests serveis i de les infraestructures que posen a disposició 

dels veïns. I, per això, segurament que seria un pressupost millorable o totalment 

confeccionable de manera diferent, però el presenten i estan convençuts que permetrà, 

doncs, que Alella continuï sent un municipi o un poble de referència aquest any 2014 i 

que hi passin moltes més coses que no passaran a municipis del seu entorn. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que a pesar que d’alguna forma faria seves algunes de les 

apreciacions que ha plantejat la portaveu de Gent d’Alella, respecte el pressupost en 

general, evidentment, hi ha altres manifestacions que ha fet que no pot assumir, perquè 

entén que són talment demagògiques o que hauran estat un lapsus de la regidora, com 

dir que el pressupost o les obres que s’hagi de fer per Serveis Urbans, les haurien de 

decidir els veïns de les urbanitzacions. Entén que és una manifestació, una pretensió 

totalment demagògica perquè vol creure que no neix del desconeixement de la regidora 

del que són les competències municipals i tampoc del que és el pressupost municipal d’un 

ajuntament. Perquè, en definitiva, el pressupost és l’instrument a través del qual un 

govern, que és el que democràticament han elegit la majoria dels veïns a pesar d’ells, 

aquells que es queden en l’oposició, encara que sigui durant un temps i després canviïn 

de seient. És el govern que els veïns elegeixen i, per descomptat, a pesar que la vocació 

o l’obligació que té aquest govern és la de gestionar aquest pressupost en benefici de 

tota la col·lectivitat, de tot el municipi, de tots els veïns que formen Alella, és cert que 
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és l’únic o el millor instrument, el genuí instrument de l’acció política d’aquest govern. I, 

per tant, no ho podran decidir des de l’oposició ni molt menys. I, dit això, també és cert 

que aquest pressupost, probablement, peca d’aquesta falta d’estabilitat pressupostària 

donat el deute consolidat que tenen. No és menys cert que el diferencial del pressupost 

del 2013, aquells 10.300.000€ amb els 11.900.000€ d’aquest any, del pressupost d’aquest 

exercici, bàsicament queden justificats o pràcticament coincideix la quantitat, amb la 

quantitat d’inversió real prevista per aquest exercici. Per tant, des del grup municipal del 

Partit Popular entenen que és un pressupost, com ara bé deia l’alcalde, és un pressupost 

de continuïtat quant al caràcter conservador i realista de la situació econòmica en què es 

troben, que ja va portar aquest govern, que no és el seu, a aquest Ajuntament, i que des 

del grup municipal del Partit Popular, en el seu moment, fa just un any van aprovar. Els 

agradaria, els hagués agradat que aquell compromís reiterat i repetit al llarg del temps, 

any rere any, per part d’aquest mateix govern, en aquest mandat i també en mandats 

anteriors, de recepcionar o fer possible, o valorar, o estudiar, que un percentatge del 

pressupost pogués tenir un caràcter participatiu, probablement una part del pressupost 

que tingués a veure amb la destinació d’algunes d’aquestes obres de via púbica, que 

pogués tenir un caràcter participatiu i que d’alguna manera s’instrumentés el mecanisme 

pel qual alguns dels veïns poguessin decidir aquestes intervencions del seu dia a dia, 

aquell sot, aquell fanal, etcètera. Això ho segueixen trobant a faltar malgrat que ha estat 

un compromís, repeteix, reiterat d’aquest govern, en aquest mandat i també en el mandat 

anterior. Probablement també estan d’acord amb la regidora i portaveu del grup 

municipal de Gent d’Alella, que probablement aquest pressupost neix de la mateixa forma 

que han nascut els anteriors. I, probablement, i ell ho ha qualificat, ho ha adjectivat així 

en algun Ple de pressupostos, doncs que acabarà sent un pressupost xiclet perquè estarà 

sotmès a nombrosos pedaços al llarg de l’any i acabarà sent, a través d’aquests 

instruments també pressupostaris o de política pressupostària, que són les modificacions 

de crèdit, acabarà sent estirat com si fos un xiclet. Però entenen que el criteri des que el 

govern instal·la aquestes modificacions de crèdit té a veure molt amb la vocació amb 

què entenen que neix aquest pressupost, que és la de mantenir, ser conservador, que 

creu que ha sortit també la paraula conservador de boca de l’alcalde, però ser 
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conservador i sobretot ser sensible amb la situació de crisi que tenen. Mantenir les 

partides pressupostàries, les assignacions, els compromisos que van destinats als serveis 

més bàsics, entre ells els socials, i intentar mantenir o generar els recursos suficients per 

poder emprendre aquestes inversions com la de l’enllumenat públic municipal. Per això, 

el grup municipal del Partit Popular recolzarà i votarà a favor d’aquests pressupostos. Sí 

que voldria fer una altra observació. Ho ha dit també l’alcalde. Si no s’inclogués en 

aquest exercici pressupostari aquesta inversió, seria un pressupost amb estabilitat 

pressupostària, compliria els requisits de sostenibilitat financera que preveu la llei 

aprovada pel govern del seu partit el passat 27 de desembre i publicada en el dia 28 de 

desembre en Butlletí Oficial de l’Estat. I, tot i així, l’equip de govern fa l’esforç 

d’incorporar aquesta inversió, malgrat, i només és una observació, que, efectivament, la 

ruptura de l’estabilitat pressupostària pot suposar haver-se de veure en el supòsit de les 

limitacions de personal eventual i també de retribucions dels càrrecs electes, començant 

per la pròpia retribució del Sr. alcalde, que, probablement, per mantenir aquesta inversió 

pugui veure perjudicada la seva retribució com a alcalde en virtut justament d’aquesta 

llei estatal. I, malgrat això, aquí està la vocació, en principi, d’aquest equip de govern, 

de fer aquestes obres, aquestes inversions, en benefici de tots ells. Quant a les crítiques, 

que també les ha sentit per part de l’alcalde a la llei de racionalització i sostenibilitat de 

l’administració local, aprovada el desembre pel govern de l’Estat, darrera aquesta llei, que 

pretén racionalitzar l’administració local, optimitzar-la, minimitzar-la en el que sigui 

convenient per als ciutadans, prenent com a exemple l’administració local sueca, perquè 

curiosament el mirall en què s’està mirant el govern de l’Estat és l’administració local en 

el sistema suec municipal. I donarà unes dades com a il·lustració i d’exemple. A Espanya 

amb una població de 47.130.000 persones i una superfície de 500.000 Km quadrats tenen 

8.114 municipis o comunes. 8.040 municipis com a tal ajuntaments i la resta són com 

petites mancomunitats o agrupacions. A Suïssa, amb una població de 9.600.000 i una 

superfícies molt similar a la seva de 450.000 Km quadrats, han passat en tan sols unes 

dècades de 2.500 ajuntaments a 290 ajuntaments. Amb quina finalitat? La de prestar 

millors serveis i la de fer que els ajuntaments, els municipis, siguin viables, que siguin 

sostenibles per evitar duplicitat de prestació de serveis, que és quelcom que en l’estat 
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espanyol, que és peculiar, hi ha diferents administracions que en ocasions solapen 

serveis, tenen l’Administració Central de l’Estat, l’Administració Autonòmica, 

l’Administració Local de la Diputació, que és un ens supramunicipal, però que és local, i 

els propis Ajuntaments i en alguns casos Mancomunitats i Consells Comarcals. Hi ha una 

sèrie de capes administratives que en moltes ocasions solapen o sobreposen serveis no 

sempre en benefici del ciutadà i sí sempre generant més despesa, en definitiva despesa 

pública, que aquesta sí que suporten tots els ciutadans. Aquesta sí que és la vocació amb 

què el govern ha aprovat aquesta llei, no és una altra. És la de racionalitzar, optimitzar 

els ajuntaments com a administració més propera al ciutadà, però pretén que sigui una 

administració eficaç de veritat, que tingui concretats aquells serveis que pugui donar i 

aquells municipis que siguin insostenibles, sobretot aquells que siguin de poca població i 

que no tinguin ni possibilitat de tenir tècnics professionals en definitiva que puguin 

assessorar els governs, que tendeixen a agrupar-se o a cedir la prestació dels seus serveis 

en aquest cas a les Diputacions provincials. I, dit això, ratifica la intenció de vot del 

grup municipal del Partit Popular que serà recolzar aquests pressupostos, donar un vot de 

confiança a l’equip de govern, però advertint-lo que seguiran fiscalitzant aquelles 

modificacions de crèdit, aquell mastegar el pressupost per fer-lo un xiclet fins on creguin 

que no ha de ser estirat,  allà estaran per fer-los-ho veure. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que només volia ratificar que, efectivament, s’estava 

referint als pressupostos participatius, no en la totalitat del pressupost, és evident, però 

sí a destinar-hi una part, i estava pensant en casos com el que tots han conegut de 

l’Associació de Veïns del Canonge, per exemple, que estan reclamant uns arranjaments, 

unes millores dels seus carrers i posaran els diners en un parc que, com a veïnat, no és el 

que consideren prioritari. Es referia a coses d’aquest tipus. Agraeix que el regidor Sr. 

Berzosa insisteixi en el tema de pressupostos participatius, perquè és veritat que és una 

de les assignatures pendents que tenen, com el Reglament de Participació, com tantes 

altres qüestions, que sempre han de venir, però que no vénen. 
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La tinent d’alcalde Sra. Xatart manifesta que tenia la petita esperança, petita però la 

tenia, que la regidora Sra. Marzo podia fer una oposició seriosa, responsable, rigorosa, 

constructiva, aportant noves idees, i, en definitiva, treballant per al poble, però tenia la 

petita esperança i no ha estat així. Directament en algunes partides i en algunes 

regidories, no sap si fa una mala interpretació del pressupost o una mala intencionada 

interpretació del pressupost, però aquí ho deixaria. El que sí celebra és que la regidora 

Sra. Marzo repassi les intervencions de Ple de Convergència i d’aquesta portaveu, però 

malauradament només repassa les intervencions de Ple, i no repassa les actuacions de 

després de les intervencions del Ple. Li podria dir que en els darrers 6 anys, les 

al·legacions a pressupostos d’aquest grup municipal s’han fet en sis ocasions i ells no 

n’han feta cap, a part d’adherir-se a les que s’han fet des de Convergència. S’han fet 

durant 5 anys seguits al·legacions a les ordenances fiscals i Gent d’Alella, com a grup 

municipal, no n’han feta cap. Per tant, de veritat que l’engresca que, a part de repassar 

intervencions també pugui repassar i prengui nota de les actuacions posteriors. Perquè 

això també és treballar per al poble des de l’oposició, no estar aquí asseguda esperant 

que li truquin la porta, perquè això no ha funcionat mai així. I li ho pot dir perquè també 

hi ha estat i durant 5 anys aquesta feina sí que l’ha feta i la regidora Sra. Marzo no. I 

també li volia dir que, com a resultat d’aquestes intervencions, tant el 2012 com el 2013, 

el resultat de la feina de picar la porta i de poder fer al·legacions a pressupostos, doncs 

moltes de les demandes que feien des de Convergència i Unió es van poder aconseguir. I 

li podria dir increment en benestar social en alguna de les línies, aquestes línies que tant 

s’han criticat d’ajuts també es van proposar a les al·legacions de l’any passat, auditories 

de neteja i un llarg etcètera. 

 

El Sr. alcalde manifesta que si li permeten faria un parell d’apunts a la intervenció del 

portaveu del grup del Partit Popular. Agrair-li la confiança que presta donant suport a 

aquests pressupostos municipals. La reflexió que feia sobre la bondat o les bondats, 

l’objectiu amb què teòricament naixia la llei aquesta de racionalització, doncs podien ser 

bones, però, en qualsevol cas, com també deia ell, està pensada per a ajuntaments que 

no siguin viables, i, en aquesta cas, l’Ajuntament d’Alella és un ajuntament viable que es 
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veuran afectats més enllà d’aquesta voluntat d’actuació. I respecte els pressupostos 

participats o participatius, dir-los que, com ja els han dit altres vegades, l’Ajuntament 

d’Alella té àrees on els ciutadans decideixen què s’hi fa. No la inversió d’una vorera o de 

dos fanals, o de deu metres lineals de pavimentació. La Comissió de Cooperació 

Internacional està format per un grup de ciutadans que decideix com i on van aquests 

recursos i la mateixa Comissió de Festes. I que, segurament, són molts més diners dels 

que podrien destinar dels 129.000 euros que tenen per a inversions amb l’estalvi corrent 

o amb l’estalvi net que fan de despeses i ingressos que podrien destinar a fer molt poc. I 

una última nota respecte de l’endeutament, si són 42 o si són 30. Les xifres diuen el que 

diuen i són així, i, en aquests moments, deuen tenir un deute a l’entorn dels 3 milions 

d’euros, comptant el que deuen al BBVA per aquell préstec demanat inicialment per a 

l’ampliació de l’Escola Fabra i el que li deuen de dues liquidacions negatives a l’Estat i 

que li van tornant al llarg de 5 anys. Aquests diners que, teòricament, els van donar de 

més dels que els corresponien. I aquí, aquesta previsió d’un major endeutament fins a 

1.650.000 euros, que en cap cas serà, i que en alguns dels escenaris potser es poden 

plantar en un milió més, i ell creu que ni això, 700.000 o 800.000 euros més. Però també 

li ha de dir que en aquests moments tenen més de 2 milions d’euros d’aquests préstecs, 

en dipòsits, rendint uns diners a l’Ajuntament. Per tant, si en aquests 3 milions li resta 

els 2 milions, l’endeutament real a data d’avui, perquè podrien agafar i cancel·lar el 

deute, que no és la voluntat política, doncs l’endeutament de l’Ajuntament d’Alella 

podria estar fregant el 10, el 12, el 15 o el 8 per cent, però no ho serà. Una darrera cosa, 

i arran d’una petició que va fer el portaveu del grup Popular en la darrera Comissió 

Informativa, de poder incorporar en les Meses de Contractació dels diferents concursos 

que es duran a terme, els concursos més importants, siguin el de l’enllumenat públic, el 

de neteja d’edificis, el de la neteja de la via pública, i possiblement el de la recollida de 

la brossa, que els va traslladar a la Comissió Informativa que hi hagués un membre de 

l’oposició que pogués formar part d’aquestes Meses per poder fiscalitzar aquests 

processos, que seran contractes molt importants perquè en molts casos els contractes de 

3 o 4 anys seran contractes de més d’1 milió d’euros, doncs li agafen la paraula i ho 
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tiraran endavant. I, en principi, en aquestes Meses hi haurà la representació de l’oposició 

que decidiran en cada moment, però que hi serà. 

  

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Mans i Xatart, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, 

Nonell, Rubio  i Vilaró, i Srs. Almendro, Berzosa i Llorca; hi voten en contra els regidors 

Sra. Marzo i Sr. Bardes. En conseqüència s’aprova la proposta.  

 

3.-PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS DEL CONSORCI 

LOCALRET.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 
“Vista la proposta de modificació dels estatuts del Consorci local Localret en què 

l'Ajuntament d’Alella forma part com a ens consorciat.  

 

Vist que l'Assemblea general del Consorci LOCALRET, en sessió de 23 de novembre 

de 2013, va adoptar, entre d'altres, els acords següents:  

 
"Primer.- Aprovar inicialment, i en el cas que no es presentin reclamacions ni 

al·legacions definitivament, la modificació dels estatuts del Consorci Localret, 

d'acord amb la redacció donada en el text refós que s'adjunta.  

Segon.- Notificar a tots els membres associats l'acord inicial de modificació dels 

estatuts i donar-los un termini d'un mes comptador des de la recepció de la 

notificació perquè presentin, en el seu cas, les esmenes que estimin 

convenients, amb el benentès que si no se'n presentessin, es donaria per 

aprovat definitivament l'acord un cop transcorregut l'esmentat termini.  

Tercer.- Disposar el sotmetiment de l'acord esmentat al tràmit d'informació 

pública, mitjançant anunci en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, 

d'acord amb el termini establert a l'article 160.1, en relació a l'article 313.3 del 

Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s'aprova el Reglament d'obres, 
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activitats i serveis dels ens locals, a efectes d'efectuar, en el seu cas, les 

al·legacions i les esmenes corresponents".  

 
Vist que la proposta de modificació dels estatuts es basa en els següents criteris:  
 
1. Possibilitar la integració en el Consorci Localret de les entitats locals catalanes 

de caràcter territorial, de manera que el Consorci quedaria integrat per:  

 
• Municipis catalans que han expressat la seva voluntat d’integrar-se en el 

Consorci.  

• Entitats locals catalanes de caràcter territorial que hagin expressat la seva 

voluntat d’integrar-se en el Consorci. En aquest sentit podran formar part 

del Consorci: les Diputacions Provincials catalanes, els Consell Comarcals i 

l'Àrea Metropolitana de Barcelona.  

• L’Associació Catalana de Municipis i la Federació de Municipis de Catalunya, 

segons el règim actual.  

 
2. Actualització dels objectius i finalitats del Consorci: sense modificar la finalitat 

i àmbit material d'actuació de Localret, que continua ubicat en el camp de les 

comunicacions electròniques, les noves tecnologies i l'administració 

electrònica, s'aprofita la modificació estatutària per actualitzar moltes de les 

tasques que s'estan desenvolupant.  

 

3. Òrgans de govern: la possible integració de noves entitats locals de caràcter 

territorial en el termes que s'ha indicat anteriorment, obliga a modificar la 

composició dels òrgans de govern del Consorci, per tal que totes les entitats 

que el puguin integrar tinguin representació en els òrgans de govern.  

 

4. Correccions i adequacions legals: s'aprofita la modificació estatutària per 

corregir algunes qüestions d'ordre tècnic i adequar els estatuts a les darreres 

modificacions normatives.  
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Atès que examinades les modificacions dels estatuts proposades, s'ajusten al que 

disposa el Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s'aprova el Reglament d'obres, 

activitats i serveis dels ens locals, el Decret legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel 

qual s'aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, la 

Llei 26/2010, de 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de les 

administracions públiques de Catalunya, i la resta de disposicions legals aplicables 

als Consorcis.  

 

Atès que l'article 322 del Reglament d'obres, activitats i serveis dels ens locals 

preveu que la modificació dels estatuts del Consorci, amb l'acord previ del seu 

òrgan de govern, ha de ser ratificada pels ens consorciats i acordada amb les 

mateixes formalitats que per a la seva aprovació.  

 

Atès que l'article 313.2 del Reglament d'obres, activitats i serveis dels ens locals 

preveu que els acords per aprovar i modificar els estatuts del Consorci s'han 

d'adoptar amb el vot de la majoria absoluta de membres de la corporació.  

 

Atès que l'acord de ratificació, juntament amb la modificació dels estatuts 

proposada s'ha de sotmetre a informació pública pel termini de trenta dies, 

mitjançant anunci en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya.  

 

És per tot això que, en ús de les atribucions que legalment tinc conferides, 

proposo al Ple de la Corporació l'adopció dels següents acords: 

  

PRIMER.- Aprovar la proposta de modificació dels Estatuts del Consorci local 

Localret, acordada per l'Assemblea General del mateix en sessió plenària de 23 de 

novembre de 2013, segons consta a l'expedient administratiu.  

 

SEGON.- Donar trasllat del precedent acord al Consorci local Localret per al seu 

coneixement i efectes escaients.”  
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El Sr. alcalde manifesta que el Consorci Localet és un ens que agrupa més de 800 

ajuntaments del país, amb l’objectiu de vetllar pel desenvolupament i pel desplegament 

de la societat de la informació i de les tecnologies de la informació en els pobles i 

ciutats de Catalunya. Ara farà un mes que hi va haver una assemblea on es va traslladar 

la voluntat de modificar aquests estatuts per tal de poder incorporar com a membres en 

aquest Consorci a les diferents diputacions ubicades en el país i els consells comarcals. 

Que poguessin tenir representació com a administracions vinculades en el territori i de 

servei als ajuntaments. Per tant, el que proposen és que aprovin aquesta modificació que 

s’ha enviat a aquests més de 800 ajuntaments del país. 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

4.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA DE MEDI AMBIENT  SOBRE APROVACIÓ DE LA 

MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS DEL CONSORCI DEL PARC DE LA SERRALADA LITORAL.- El 

regidor Sr. Almendro ret compte de la proposta de la regidoria de Medi Ambient, la qual 

literalment diu: 

 

“El Consorci del Parc de la Serralada Litoral compta amb uns Estatuts aprovats pel 

Consell Plenari de 20 de desembre de 2006, publicats al BOPB núm. 3 de 3 de 

gener de 2007 i vigents des de l'endemà de la seva publicació.  

 

Transcorreguts més de sis anys des de la seva entrada en vigor, alguns aspectes 

recollits en els mateixos han quedat desfasats des del punt de vista de l'evolució 

organitzativa, i d'altres cal que siguin actualitzats en favor del rigor i realitat 

administrativa. 
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El Consell Plenari del Consorci del Parc de la Serralada Litoral en sessió ordinària 

celebrada el 20 de novembre de 2013, ha adoptat l'acord de l'aprovació inicial de 

la modificació dels Estatuts del Consorci del Parc de la Serralada Litoral, que 

incorpora l'actualització del seu àmbit territorial de gestió, de la seva organització 

de funcionament i administrativa. 

  

 

En relació amb els aspectes procedimentals, cal tenir en compte que la 

modificació dels Estatuts del Consorci, segons allò previst a l'article 322 del 

Reglament d'Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals, aprovat per Decret 

179/1995, de 13 de juny, requereix l’acord del Consell Plenari, ratificat pels ens i 

les administracions que en formen part, acordada amb les mateixes finalitats que 

per a l’aprovació, de manera que els ens participants han de fer-ne una aprovació 

inicial i una altra de caràcter definitiu, posterior aquesta darrera al sotmetiment 

de l'expedient a informació pública pel període de 30 dies. 

  

Vistos els articles 10 f), 18.2 i 14. b) dels vigents Estatuts del Consorci, i l'article 

322 del Reglament d'Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals.  

 

Aquesta regidoria proposa al Ple municipal l'adopció dels següents acords:  

 

PRIMER.- Ratificar inicialment l'expedient de modificació dels Estatuts del 

Consorci del Parc de la Serralada Litoral, aprovat inicialment per acord del Consell 

Plenari del Consorci del Parc de la Serralada Litoral de data 20 de novembre de 

2013, que incorpora l’actualització del seu àmbit territorial de gestió, de la seva 

organització de funcionament i administrativa, d'acord amb el text que s'incorpora 

com a ANNEX al present acord, formant-ne part del mateix a tots els efectes 

legals.  

  

SEGON.- Sotmetre l'expedient a informació pública pel termini de trenta dies 
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hàbils a efectes de presentació d'al·legacions i reclamacions, mitjançant la 

inserció d’un anunci al BOP de Barcelona, al DOGC i al tauler d’edictes de 

l'Ajuntament d’Alella. 

  

TERCER.- Donar audiència, de forma simultània, als interessats i a les entitats que 

han exercit la iniciativa.  

 

QUART.- Considerar definitivament aprovat l'expedient de ratificació de la 

modificació del Estatuts del Consorci del Parc de la Serralada Litoral pel cas que 

durant el període d’informació pública no es presenti cap reclamació o 

suggeriment. 

  

CINQUÈ.- Formular encàrrec al Consorci del Parc de la Serralada Litoral per tal que, 

actuant en nom i representació d'aquesta entitat, es procedeixi a la publicació 

dels corresponents anuncis d'aprovació inicial i definitiva, formuli el tràmit 

d'audiència als interessats, així com procedeixi a la publicació íntegra del text de 

la modificació dels Estatuts, definitivament aprovada en el Butlletí Oficial de la 

Província als efectes que preveu l'article 70.2 de la Llei 7/1985,de 2 d'abril, 

Reguladora de les Bases de Règim Local. 

  

SISÈ.- Donar trasllat d’aquest acord al Consorci del Parc de la Serralada Litoral, als 

efectes escaients. 

 
ANNEX DE MODIFICACIÓ D'ESTATUTS  
 
Es modifica l'article 1, punts 2 i 3 per tal de definir un nou àmbit d'actuació del Consorci 
atenent a l'ampliació de l'Espai d'Interès Natural La Conreria-Sant Mateu-Céllecs aprovat 
pel Govern el 9 d'abril de 2013 i incorporant els municipis de Montornès del Vallès i 
Martorelles que mercès a aquest acord compten amb sòl protegit, i adaptat la 
denominació de l'ens Generalitat de Catalunya sense esment a cap departament atenent 
als canvis organitzatius d'aquesta institució.  

 
Article 1.- Objecte, denominació, àmbit territorial i membres  
( ... )  
2. L'àmbit territorial d'actuació del Consorci és l'àrea delimitada pel Pla Especial de 
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protecció del medi natural i del Paisatge de la Conreria-Sant Mateu-Céllecs, vigent en els 
termes dels municipis d'Alella, Argentona, Cabrera de Mar, Cabrils, Òrrius, Martorelles, 
Montornès del Vallès, Premià de Dalt, la Roca del Vallès, Santa Maria de Martorelles, Teià, 
Tiana, Vallromanes, Vilanova del Vallès i Vilassar de Dalt.   
 
3. El Consorci del Parc de la Serralada de Litoral (en endavant "el Consorci') és integrat 
per les següents institucions:  

 
Ajuntament d'Alella  
Ajuntament d'Argentona  
Ajuntament de Cabrera de Mar  
Ajuntament de Cabrils  
Ajuntament de Martorelles  
Ajuntament de Montornès del Vallès  
Ajuntament de Premià de Dalt  
Ajuntament de la Roca del Vallès  
Ajuntament de Santa Maria de Martorelles  
Ajuntament de Teià  
Ajuntament de Tiana  
Ajuntament de Vallromanes  
Ajuntament de Vilanova del Vallès  
Ajuntament de Vilassar de Dalt  
Consell Comarcal del Maresme   
Consell Comarcal del Vallès 
Diputació de Barcelona  
Generalitat de Catalunya  

 
Es modifica l'article 3 en referència al domicili del Consorci en atenció al conveni signat 
amb l'ajuntament d'Alella i la previsió de trasllat de la seu administrativa a la masia de 
Can Magarola.   

 
Article 3.- Domicili 
1. El domicili del Consorci és la Masia de Can Magarola, Avinguda de Sant Mateu, núm. 

2, 08328 Alella 
 

Es modifica l'article 9 incorporant la possibilitat que el personal tècnic dels ens 
integrants del Consorci pugui ser nomenat representat i la figura del suplent  

 
Article 9.- Composició  
1. El Consell Plenari estarà integrat per un representant de cada una de les institucions 

membres del Consorci, designats lliurement per aquestes d'entre els seus càrrecs 
electes o d’entre el seu personal tècnic.  

 La Presidència i les Vice-presidències del Consorci ho seran també del Consell 
Plenari. 

  
2. Les institucions membres del Consorci podran, també, designar un suplent d'entre els 

seus càrrecs electes o d'entre el seu personal tècnic, qui substituirà el representant 
titular en el supòsit que aquest no pugui assistir per causes sobrevingudes a les 
sessions a les quals sigui convocat.  



33 

 

 
Es modifiquen els articles 7, 16 i 17 per actualitzar l'estructura i competències dels 
òrgans de gestió modificant la Gerència en la figura de Director-Gerent, per tal d'ajustar 
el model de direcció del parc al de la resta dels que formen la Xarxa de Parcs de la 
Diputació de Barcelona en la qual es troba integrat  

 
Article 7.- Òrgans  
 
1. Els òrgans de govern i de gestió del Consorci són, amb caràcter necessari, els 

següents:  
 
El Consell Plenari.  
La Presidència  
Les Vice-presidències  
La Conselleria delegada  
La Direcció-Gerència.  

 
Secció Cinquena.- La Direcció-Gerència  
 
Article 16.- Concepte de Direcció-Gerència  
 
La Direcció-Gerència és l'òrgan d'administració que assumeix la direcció i la coordinació 
de la gestió del Consorci.  
 
La funció de Direcció-Gerència es desenvoluparà segons les directrius de la Presidència 
del Consorci. D'aquestes directrius se'n donarà compte al Consell Plenari. 
  
El/La Director- Gerent assistirà a les reunions del Consell Plenari amb veu i sense vot.  
 
Les funcions del Director- Gerent estaran en tot cas subjectes a les directrius del Consell 
Plenari i la Presidència i a les instruccions del Conseller/ra delegat/da.  
 
Article 17.- Competències de la Direcció-Gerència  
Correspondrà a la Direcció-Gerència: 
 
Executar i fer complir els actes dels òrgans de govern i adoptar les mesures que exigeixi 
el seu millor compliment.  
 
En matèria de personal:  
a) Sancionar els empleats propis del Consorci, en els supòsits de faltes lleus.  
b) Exercir la resta de competències que integrin el comandament directe en matèria de 
personal, i no siguin exercides directament per la Presidència. 
  
Organitzar, dirigir, coordinar i inspeccionar els programes i els serveis, de conformitat 
amb les directrius dels òrgans de govern i proposar l'adopció de les disposicions de règim 
interior necessàries per al funcionament del Consorci.  
 
Elaborar els programes tècnics i gerencials que permetin el correcte desenvolupament 
dels serveis del Consorci.  
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Elaborar els projectes de pressupost, liquidació i compte general, la proposta del Pla 
anual de gestió i d'inversions, les propostes de plantilla i la relació i la classificació dels 
llocs de treball.  
 
Redactar anualment la memòria de gestió, que es presentarà al Consell Plenari juntament 
amb la liquidació del pressupost, tot diferenciant les actuacions que han estat realitzades 
directament pel Consorci de les que han estat executades directament per algun dels 
membres del consorci, amb càrrec als seus pressupostos.  
 
Executar les funcions del lloc de treball de Director-Gerent. 
  
Qualsevulla altra comesa que li delegui el/la Conseller/ra delegat/da.”  

 

La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta que, com deia 

l’alcalde, aquest quart punt es tracta d’aprovar una modificació d’estatuts del Consorci del 

parc de la Serralada Litoral. De fet, els estatuts actuals són de principis de 2007. Per 

tant, després de sis anys fa falta una actualització pel que fa al simple tarannà 

administratiu intern del parc, però també una actualització pel que fa a nivell estructural 

i organitzatiu del parc i posar-lo en sintonia amb la resta de parcs de la xarxa de Parcs de 

la Diputació de Barcelona. Molt per sobre, aquestes modificacions afecten la renovació i 

actualització de l’àmbit d’actuació del Consorci per l’ampliació de l’espai d’interès natural 

La Conreria Sant Mateu Céllecs, que es va aprovar pel govern de la Generalitat l’any 

passat. I, per tant, aquest nou espai d’interès natural afecta a un nou territori el qual 

s’ha d’actualitzar. També s’incorporen dintre del parc dos municipis: Montornès del Vallès 

i Martorelles. A més, s’actualitza la seu del Consorci, tenint en compte el conveni que van 

aprovar en aquest Ple de cessió de la Masia de Can Magarola. I, per tant, la nova seu del 

parc en aquesta masia del municipi d’Alella. S’aprofita aquesta modificació també per 

actualitzar conceptes de representativitat amb la figura de la suplència i la possibilitat 

que aquesta figura la pugui representar tant un polític com un tècnic de les diferents 

administracions. S’actualitza també la figura de l’actual gerència,  que es transforma en 

una directora gerent amb les mateixes funcions. Aquests són una mica els canvis que es 

proposen. I, com a cosa rellevant, dir també que confien en el Parc de la Serralada Litoral 

la seva representativitat en el que afecta a la publicació d’aquest anunci, tant en 

l’aprovació inicial com en la definitiva. 
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A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

5.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA DE MEDI AMBIENT SOBRE APROVACIÓ DEL PLA 

D’ACTUACIÓ MUNICIPAL PER A INCENDIS FORESTALS.- El regidor Sr. Almendro ret 

compte de la proposta de la regidoria de Medi Ambient, la qual literalment diu: 

 

“Vist que la Llei 4/1997, de 20 de maig, regula la protecció civil a Catalunya, la 

qual comprèn les accions destinades a protegir les persones, els béns i el medi 

ambient davant situacions de greu risc col·lectiu, de catàstrofes i de calamitats 

públiques.  

 

Vist el Decret 210/1999, de 27 de juliol, pel qual s'aprova l'estructura del 

contingut per a l'elaboració i l'homologació dels plans de protecció civil 

municipals. (DOGC 2945 de 04/08/1999).  

 

Vist el Pla d'Actuació Municipal per a Incendis Forestals, que inclou entre d'altres 

les dades generals del municipi, el coneixement del risc i vulnerabilitat, l'activació 

del pla, la seva estructura i organització i l'operativitat, entre d'altres.  

 

Vistos els articles, 18, 47, i 48 de la Llei 4/1997 de 20 de maig de Protecció Civil 

de. Catalunya.  

 

Aquesta regidoria proposa l'adopció dels següents acords:  

 

PRIMER.- Aprovar inicialment el Pla d'Actuació Municipal per a Incendis Forestals, 

redactat amb el suport de l'Oficina Tècnica de Prevenció d'Incendis Forestals de la 

Diputació de Barcelona, que s'adjunta al present acord i del qual forma part.  
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SEGON.- Sotmetre el Pla a informació pública per un termini de 20 dies mitjançant 

anuncis al BOP i al taulell d'edictes de l'Ajuntament d'Alella. Transcorregut aquest 

termini sense haver-s'hi presentat al·legacions quedarà aprovat definitivament.  

 

TERCER.- Trametre el Pla a la Comissió de Protecció Civil de Catalunya per a la 

seva homologació, una vegada aprovat definitivament.  

 

QUART.- Donar trasllat d'aquest acord als serveis i departaments següents: Policia 

Local, Delegació Territorial del Govern de la Generalitat i Direcció General de 

Protecció Civil de la Generalitat de Catalunya.”   

 

La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta fer una mica de 

contextualització d’aquest punt. De fet, en col·laboració amb la Diputació de Barcelona, 

que fa una gran tasca de prevenció d’incendis. En el municipi d’Alella compten amb 

diferents eines. A nivell de municipi, amb l’eina anomenada PAM, que és el Pla d’Actuació 

Municipal i que sí que hi ha un seguiment i amb reunions simulacres anuals, que el que 

fa és dotar-los d’eines davant de possibles emergències que es puguin produir de manera 

genèrica. Però, en el cas d’Alella, per les seves característiques, sobretot focalitzades, 

bàsicament, pel que fa al perill d’incendi, a més també compten a nivell general del 

municipi amb els PPI, que és el Pla d’Infraestructures de Prevenció d’Incendis, que dota i 

planifica una sèrie de millores a les infraestructures pel que fa a la prevenció d’incendis. 

Després tenen dues eines equivalents, podrien dir, a nivell d’urbanitzacions, que són el 

Pla d’Autoprotecció de les urbanitzacions i l’equivalent dels PPI que són els Plans de 

Protecció de les urbanitzacions, també. El que fan ara és coordinar una duplicitat d’eines 

que existien de la Diputació i de la Generalitat, amb l’homologació del PAM, que és el Pla 

d’Actuació Municipal. Homologar-lo perquè sigui l’eina de referència de l’Ajuntament amb 

la Diputació, i ara també amb la Generalitat. Anteriorment existia una multiplicitat 

d’altres plans per cada una de les diferents problemàtiques naturals que podien existir. 

Amb aquesta aprovació per Ple, el que enviarien a la Comissió de Protecció Civil de la 
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Generalitat és aquesta homologació del PAM, simplement. De fet, el PAM existia i s’havia 

redactat i hi ha una supervisió constant de la Diputació. Les tasques de preparar la 

documentació per aprovar aquesta homologació també ve coordinada per tècnics de la 

Diputació, i, per tant, en aquest cas, el suport de les administracions supramunicipals és 

total. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que celebra que es millori en aquest àmbit perquè, amb 

els successos que es van produir aquest estiu, es va crear un neguit entre els veïns de les 

urbanitzacions de muntanya molt comprensible i molt preocupant. Només comentar que 

ha revisat la documentació, que entén que és prou completa i prou garantista en relació 

a aquesta coordinació que ell comentava. L’únic que l’ha sorprès una mica és un dels 

documents que hi ha a la carpeta, que és la memòria balanç de les actuacions 

d’implantació i manteniment del Pla de Protecció Civil d’Alella, de 2009 a 2012, que 

pràcticament no conté informació rellevant sobre el que s’ha fet al municipi durant 

aquests anys. L’ha sobtat i ha suposat que era un error potser de documentació, perquè 

no hi ha pràcticament actuacions concretades, ni amb dates. Simplement això. Donaran 

el seu suport a la proposta. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que és cert i creu que l’alcalde sempre ho recorda. Així 

com els gals el seu gran temor és que un dia se’ls caigués el cel a sobre, l’alcalde sempre 

diu que la seva major preocupació, i ho és del govern, i ell creu que també ho és de 

qualsevol dels ciutadans d’Alella, és que hi hagi un altre cop un incendi. Aquest estiu els 

ciutadans han estat alerta com ho estan cada estiu i com ho hauran d’estar tots cada un 

dels estius. Creu que de recursos n’hi ha molts, no només des de l’Ajuntament, sinó, i és 

d’agrair, de la Diputació, del Consorci del Parc, l’ADF fa una gran tasca també, de part de 

la Generalitat també hi ha tota una sèrie de recursos. Recordar que aquest any, si cap 

dels ensurts no ha progressat, en part és per la ràpida actuació que han tingut els 

bombers. Per tant, creu, com han dit sempre, que aquesta és una tasca on han d’anar 

tots de la mà i estar tots alerta, i saber que cadascun dels recursos que s’inverteixen en 
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aquest àmbit és un recurs ben invertit. Pel que fa a la documentació, bàsicament no 

tenen res a veure amb la documentació concreta o quina és la documentació, sinó que 

són tècnics de la Diputació qui directament desenvolupen aquesta documentació i el seu 

contingut. És cert que aquest document que diu que és memòria balanç no conté tota la 

informació, però és la documentació que ve des de la Diputació. En això, no hi tenen res 

a veure. Entén que no pretén ser un resum, perquè de fet aquí diu el Pla de Protecció 

Civil d’Alella, que és el de la Generalitat, que, fins ara, en el període 2009-2012 doncs no 

s’ha d’encabir-hi altres actuacions com podrien ser les franges de prevenció d’incendis. 

Tot això no són actuacions del Pla de Protecció Civil d’Alella, sinó actuacions que 

s’entomen en la prevenció d’incendis en el terme municipal d’Alella per cadascuna de les 

administracions que hi actuen, però no totes s’inclouen dins del Pla de Protecció Civil 

d’Alella. No sap si amb això ho aclareix una mica. Però, com a resum, per treure’ls una 

mica la preocupació de sobre, tècnics experts han fet la documentació i és la 

documentació que ha de ser perquè ha passat la supervisió. 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

6.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA DE MEDI AMBIENT  SOBRE APROVACIÓ DE 

L’ORDENANÇA MUNICIPAL REGULADORA DEL SOROLL I LES VIBRACIONS.- El regidor Sr. 

Almendro ret compte de la proposta de la regidoria de Medi Ambient, la qual literalment 

diu: 

 

“Vist que el soroll és una de les principals causes de preocupació ciutadana, que 

incideix en la qualitat de vida de les persones i, a més, pot provocar efectes 

nocius en la salut i en el comportament, tant individuals com socials. 
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En aquest sentit, el soroll es considera arreu com un agent contaminant més, des 

que així es va reconèixer oficialment per primera vegada en la Conferència de les 

Nacions Unides sobre Medi Ambient Humà, reunida a Estocolm l’any 1972.   

 

En l’àmbit de la Unió Europea, la Directiva 2002/49/CE, del Parlament Europeu i 

del Consell, de 25 de juny de 2002, sobre avaluació i gestió del soroll ambiental, 

ha obligat a un procés de transposició de les seves normes al Dret intern dels 

estats membres.  

 

Els articles 43 i 45 de la Constitució estableixen el manament de tots els poders 

públics de protegir la salut i el medi ambient, on s’inclou la protecció davant la 

contaminació acústica. Així, a escala estatal s’han promulgat la Llei 37/2003, de 

17 de novembre, del soroll, el Reial decret 1513/2005, de 16 de desembre, que la 

desplega pel que fa a l’avaluació i gestió del soroll ambiental, i el Reial decret 

1367/2007, de 19 d’octubre, que la desplega pel que fa a zonificació acústica, 

objectius de qualitat i emissions acústiques. 

 

A Catalunya, els articles 27 i 46 de l’Estatut d’Autonomia estableixen el dret de 

totes les persones a la protecció davant les diferents formes de contaminació i 

que les polítiques ambientals dels poders públics han de dirigir, entre d’altres 

finalitats, a la reducció de les diferents formes de contaminació, mitjançant 

l’adopció de les corresponents polítiques públiques.  

 

En aquest marc s’insereixen la Llei 16/2002, de 28 de juny, de protecció contra la 

contaminació acústica, el Decret 245/2005, de 8 de novembre, pel qual es fixen 

els criteris per a l’elaboració de mapes de capacitat acústica i el Decret 176/2009, 

de 10 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei 16/2002, de 28 de 

juny, i se n’adapten els annexos.  
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Finalment, pel que fa a l’Administració local, l’article 84 de l’Estatut d’Autonomia 

de Catalunya garanteix als ens locals competències pròpies en la formulació i 

gestió de polítiques per a la protecció del medi ambient, i aquesta atribució 

també es fa als articles 25  de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, de bases del règim 

local i 66 del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat 

pel Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 

 

Atès que l’ordenança que es presenta a aprovació concreta els instruments jurídics 

i tècnics necessaris perquè es pugui donar una resposta adequada a les inquietuds 

dels ciutadans i les ciutadanes vers la contaminació acústica, millorant la seva 

qualitat de vida, en un procés d’una creixent conscienciació ambiental.  

 

Aquesta regidoria proposa l’adopció dels següents acords: 

 

PRIMER.- Aprovar inicialment l’Ordenança reguladora del soroll i les vibracions 

d’Alella que configura l’Annex I d’aquesta proposta. 

 

SEGON.- Aprovar els mapes de capacitat acústica del municipi d’Alella, recollits en 

l’Annex II d’aquesta proposta. 

 

TERCER.- Sotmetre l’esmentada Ordenança a informació pública per a la formulació 

de reclamacions i al·legacions, per un termini de trenta dies hàbils, a través de la 

inserció de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la Província, al Diari Oficial 

de la Generalitat de Catalunya, a un dels mitjans de comunicació escrita diària i 

en el tauler d’anuncis de la Corporació. 

 

QUART.- Determinar que un cop transcorregut l’esmentat termini d’informació 

pública, en cas de no haver-hi cap reclamació ni al·legació, l’acord d’aprovació 

inicial de l’Ordenança esdevindrà definitiu.” 
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La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta que, en aquest punt 

i com bé diu la proposta, el que es pretén és aprovar inicialment una ordenança nova que 

reguli el soroll i les vibracions d’Alella, així com també els plànols acústics que utilitza 

aquesta normativa. I, d’altra banda, sotmetre l’ordenança a informació pública i si se 

supera, aprovar-la definitivament. De fet, al municipi d’Alella existeix una ordenança de 

l’any 2006. S’han produït tota una sèrie de modificacions normatives supramunicipals, 

bàsicament lleis o normativa de la Generalitat que el que feien era actualitzar normativa, 

i, per tant, també els pertocava a nivell d’ordenança. Si no ho recorda malament, l’any 

2011 es va aprovar inicialment una ordenança, però aquesta proposta model que es va fer 

el 2011 per part de la Generalitat contenia uns aspectes que posteriorment el gremi de 

tallers mecànics de Catalunya va al·legar a la Generalitat mateixa i a cada poble que 

inicialment ho havien aprovat. I, superades aquestes al·legacions i procurades les 

correccions que pertocaven a nivell de l’ordenança model de la Generalitat, porten 

aquesta ordenança per a la seva aprovació inicial perquè inicien el procés de nou. 

Simplement, el que fa l’ordenança és preveure i com diu regular les mesures i instruments 

municipals necessaris per prevenir i corregir la contaminació acústica, i en cada un dels 

àmbits diferents, que poden ser d’activitat -entesa com a activitat econòmica que es 

desenvolupa en el municipi-, activitats que es produeixen a l’aire lliure, les relacions de 

veïnat i comportament ciutadà, les relacions de soroll i vibracions que es produeixen al 

voltant de vehicles de motor i ciclomotors, sistemes d’avís acústic, construccions,  i 

també establint tot un règim d’inspecció, control i règim sancionador. Simplement, en 

aquest cas, és actualitzar normativa i ja està. Informar que és una ordenança model de la 

Generalitat, no comporta una modificació, perquè no calia, òbviament, a nivell 

d’aportació d’aquest govern municipal. 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 
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7.- PROPOSTA DE LES REGIDORIES DE MEDI AMBIENT  I EDUCACIÓ SOBRE APROVACIÓ 

DE CONVENI ENTRE L’AJUNTAMENT D’ALELLA I L’ESCOLA CEIP FABRA PER DUR A 

TERME EL PROJECTE EURONET 50/50 MAX.- El regidor Sr. Almendro ret compte de la 

proposta de la regidoria de Medi Ambient i Educació, la qual literalment diu: 

 

“Vistes les Bases Específiques i la convocatòria per a la selecció dels centres 

educatius i altres edificis públics de la província de Barcelona que participaran en 

el projecte Euronet 50/50 max, aprovades el 10 de juny de 2013 per la 

Presidència de l'Àrea de Territori i Sostenibilitat de la Diputació de Barcelona, 

convocatòria a la qual l'Ajuntament d'Alella va concórrer per al centre educatiu 

CEIP Fabra.  

 

Vista la resolució de l'Àrea de Territori i Sostenibilitat de la Diputació de 

Barcelona sobre la convocatòria per a la selecció dels centres educatius i altres 

edificis públics de la província de Barcelona que participaran en el projecte 

Euronet 50/50 max, per la qual s'estima la sol·licitud presentada per l'Ajuntament 

d'Alella per al centre educatiu CEIP Fabra.  

 

Atès que és desitjable la signatura d'un conveni entre l'Ajuntament i l'escola per 

tal de concretar els compromisos, actuacions, abast i condicions del projecte 

Euronet 50/50 max.  

 

Aquestes regidories proposen l'adopció del següent acord:  

 

PRIMER: Aprovar el Conveni entre l'Ajuntament d'Alella i l'escola CEIP Fabra per 

dur a terme el projecte Euronet 50/50 max, que configura l'Annex I d'aquesta 

proposta.”  
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La Presidència obre la deliberació i la regidora Sra. Vilaró manifesta que avui porten aquí 

l’aprovació d’un conveni entre l’Ajuntament i l’Escola Fabra per tal de dur a terme el 

projecte 50/50 max. Fa uns anys es va posar en marxa a nivell europeu un projecte que 

es deia 50/50, mitjançant el qual les escoles feien un seguit d’intervencions encaminades 

a reduir la despesa energètica, i, d’aquesta reducció, una part de l’estalvi econòmic que 

es produïa revertia a l’escola en forma d’aportació econòmica per part de l’Ajuntament. Hi 

van participar uns centenars d’escoles a nivell de tot Europa. A nivell de Catalunya creu 

que n’hi havia unes 13. I, ara, un cop acabada aquesta primera fase, s’ha ampliat per tal 

d’entrar-hi més escoles. Ara, a nivell de tot Catalunya, creu que hi haurà unes 100 

escoles. Van posar-se en contacte amb les dues escoles de primària del municipi per tal 

de saber si volien participar en aquest projecte. L’Escola Fabra s’hi va mostrar ja d’entrada 

disposada, l’escola la Serreta va dir que, com que ja tenien un altre projecte en marxa 

d’un caire semblant, de moment no s’hi incorporaven. I ara, el que fan aquí, és 

senzillament portar el conveni de col·laboració que estableix que s’haurà d’instaurar un 

equip energètic en el centre, que serà el que avaluarà les possibles mesures que es poden 

dur a terme. Mesures molt simples per tal de reduir la despesa energètica i la meitat de 

l’estalvi que es produeixi revertirà a l’escola. A part de l’estalvi econòmic que, 

probablement, no serà molt gran, perquè no es malgasta l’energia, aquest projecte té un 

vessant molt més educatiu, perquè en aquest equip energètic hi ha de participar 

alumnes, els de més edat que ja tinguin més capacitat per participar-hi, per intervenir-hi. 

Hi ha de participar mestre, persones de l’AMPA, etcètera. Per tant, és un projecte que 

més que pel valor econòmic que pugui representar és més el valor educatiu que pot tenir 

en els nens i de retruc en les seves famílies. I avui porten aquí aquest conveni que regula 

aquesta cooperació. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que afegir a les paraules de la Teresa que, de fet, 

aquesta és una tasca que l’han dut a terme conjuntament des d’Educació i Medi Ambient, 

i ja des de l’any anterior en què varen posar-se d’acord amb l’Escola  Fabra, atès que hi 

volia participar, es va encarregar i se’n té una auditoria energètica que es va fer 

conjuntament amb l’Escola. Les conclusions es van posar en comú amb tot el personal de 



44 

 

l’Escola. I això servirà perquè en el desenvolupament del projecte 50/50 no es comenci 

de zero, sinó que ja es ve de tota una tasca anterior que permetrà treure-li el màxim suc 

possible a aquest projecte Euronet 50/50. A més, possiblement, les dues Regidories ho 

van parlar amb Secretaria, no caldria portar aquest conveni en aquest Ple, però sí que hi 

havia aquesta voluntat política perquè el projecte afecta les anualitats 2014 i 2015. 

Òbviament, si el que es tracta és veure quin estalvi energètic s’ha produït, han d’esperar 

al final d’aquests anys i l’any 2015 ja afectaria el nou mandat. Per tant, el que els 

agradaria és que en aquest viatge, que de moment entoma aquest Consistori amb l’Escola 

Fabra i que esperen que també s’hi acabi sumant l’Escola La Serreta pel camí, doncs que 

tingui el recolzament de tot el Consistori i, si més no, quedi reflectit el suport dels grups 

municipals que a dia d’avui configuren el Consistori, i que el futur govern que vingui en 

el nou mandat doncs també tingui aquest recolzament previ, i l’Escola tingui 

l’assegurança d’aquest compromís del Consistori. 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

8.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA + 

SUMEM PER ALELLA I CONVERGÈNCIA I UNIÓ, DE SUPORT A LA CONSULTA PEL DRET A 

DECIDIR PEL PROPER 9 DE NOVEMBRE DE 2014.- La regidora Sra. Xatart ret compte de 

la moció dels grups municipals d’ERC + Sumem per Alella i CiU, la qual literalment diu: 

 

“L’acord anunciat pel President de la Generalitat de Catalunya, respecte la 

pregunta sobre la consulta al poble de Catalunya perquè decideixi lliurament el 

seu futur, marca una fita històrica per al nostre país. L’acord a què s’ha arribat 

entre CIU, ERC, ICV-EUiA i la CUP és un pas decisiu per poder exercir aquest any 

2014 el dret a decidir. 
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La convocatòria del proper 9 de novembre amb la doble pregunta: Vol que 

Catalunya esdevingui un Estat?, i en cas afirmatiu: Vol que Catalunya sigui un 

Estat  independent? és fruit del consens entre les diferents forces polítiques per 

exercir aquest dret. 

 

Les mobilitzacions massives de catalans i catalanes d’aquests darrers anys han 

estat decisives per arribar fins aquí. La primera l’Onze de Setembre de 2012 amb 

el lema “Catalunya nou estat d’Europa”, i després la convocatòria de l’Assemblea 

Nacional Catalana de l’Onze de Setembre de 2013 amb la “Via Catalana per la 

Independència”, han mostrat un clam majoritari en el si de la societat catalana. 

 

Assolit l’acord sobre la data i la pregunta, ara és el moment de donar els passos 

decisius perquè la consulta del 9 de novembre de 2014 sigui una realitat. I, un 

cop més, els ajuntaments han de tenir un paper fonamental per a l’impuls i el 

suport d’aquest procés per a la sobirania nacional. 

 

Per tot això, es proposa al Ple municipal l’adopció dels següents acords: 

 

1) Donar suport a la convocatòria de la consulta fixada per al proper 9 de 

novembre de 2014 sobre el dret a decidir. 

 

2) Posar a disposició del Govern de la Generalitat de Catalunya tots els mitjans 

necessaris. 

 

3) Rebutjar qualsevol intent de desestabilització d’aquest procés democràtic. 

 

4) Comunicar aquests acords al Govern de la Generalitat de Catalunya, al 

Parlament de Catalunya i als seus grups parlamentaris, al Govern espanyol i al 

conjunt del municipi d’Alella.” 
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El Sr. alcalde manifesta que, si li permeten, simplement volia traslladar-los unes paraules. 

El seu país, la ciutadania del seu país ha decidit d’avançar en un procés d’alliberament 

nacional. Ha decidit de voler decidir democràticament quin futur volen per a ells, i amb 

aquesta voluntat expressada per la seva ciutadania, per ells com a ciutadans, reflectida 

de manera molt important en les darreres dues celebracions de l’Onze de Setembre, els 

polítics, els electes representants d’aquesta ciutadania en el Parlament de Catalunya, 

aquells que es van comprometre amb aquesta ciutadania a tirar endavant un procés i a 

voler consultar, i a voler fer possible que es consulti a aquesta ciutadania, van avançant i 

van prenent decisions. I aquesta és una decisió valenta que demostra una maduresa no 

vista en processos anteriors, una maduresa de generositat a l’hora de trobar un acord per 

tal que una àmplia majoria d’aquest Parlament de Catalunya proposi aquesta data i 

aquesta pregunta, que, segurament, no seria la que molts d’aquí voldrien, però que fan 

seva perquè és una pregunta que té un consens molt més ampli del que podria desitjar ell 

mateix. Com a Ajuntament, com a grup d’Esquerra Republicana de Catalunya – Sumem per 

Alella, i com a Convergència i Unió d’Alella, mostren la seva voluntat que aquest 

Ajuntament col·labori, doni suport i treballi perquè aquesta consulta programada pel 9 

de novembre sigui possible, i que, aquesta consulta els permeti aconseguir allò pel qual 

molts d’ells treballen des de fa molts anys, que és poder tenir un estat propi per 

Catalunya, i un estat que sigui una eina de justícia social i de poder, entre tots, fer un 

país millor on poder viure. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que estan, sempre ho han dit, a favor que es faci la 

consulta. I tant de bo es fes inclús abans. Ara ja hi ha la data decidida, però per què no? 

El cas és que el que sí que volen deixar de manifest, i pensa que és molt important, és 

que, més enllà de donar-hi suport i més enllà de voler que es produeixi aquesta consulta, 

de voler que tothom es pugui manifestar, que intentin estar més a sobre de les qüestions 

que són importants també per a molta gent. I que els temes de la consulta no prenguin 

una part tan forta de l’agenda política del país, però també d’aquest Consistori. I per això 

estan demanant que, per aquest Consistori també, tot i la data, continuï sent Alella, que 
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sigui Alella el centre de la seva política com ha de ser sempre i no la consulta. I que no 

continuïn donant l’esquena a altres qüestions que ara semblen tapades, jubilades, sigui 

els Escolapis o sigui qualsevol de les qüestions que també preocupen a la gent d’Alella.  

 

El Sr. alcalde manifesta que ara té la paraula el regidor Sr. Berzosa amb qui suposa que 

ara no coincidiran. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que tampoc li agrada la pregunta o les preguntes tal i 

com estan redactades, i en això creu que coincideixen. Està bé. Tampoc està d’acord amb 

que la ciutadania d’aquest país ha decidit, perquè la ciutadania d’aquest país no ha 

decidit res, justament el que pretenen és arribar a decidir quelcom. Però el fet de sortir 

al carrer no suposa decidir res, perquè, si així fos, doncs quan en els anys 80, durant els 

primers anys de la transició, a Madrid, els 20 de novembre es manifestaven més d’un 

milió de persones recordant o rememorant l’anterior cap de l’estat, seria exactament el 

mateix que dir que aquelles persones, la majoria dels ciutadans d’Espanya volien que 

Franco ressuscités i tornés a governar l’estat espanyol. Per tant, creu que això, tal i com 

el Sr. alcalde ho ha manifestat, és una mica fal·laç. I, dit això, no hi ha major 

democràcia que aquella que s’empara en el respecte a les lleis, perquè sense lleis no hi ha 

societat organitzada. I resulta que la societat va atorgar ja fa 35 anys una norma 

suprema, una llei suprema, llei de lleis, que és la cúspide de la seva jerarquia normativa i 

que s’anomena Constitució Espanyola, i que, en el seu moment, va ser recolzada i 

referendada per la majoria de ciutadans d’aquesta país. Justament no pel predecessor del 

seu actual partit, que era la federació de partits d’Aliança Popular, que no va posicionar-

se a favor d’aquest text en aquell moment, i li sembla que ells tampoc. I dit això, resulta 

que en el desenvolupament o en el marc de convivència que ha generat i que s’ha 

desenvolupat com a conseqüència d’aquesta norma suprema, d’aquesta empara 

constitucional, l’estat espanyol, Espanya, s’ha convertit en exemple davant el món d’una 

descentralització política i administrativa que és exemple per a molts països. És allò que 

es va anomenar i que segueixen anomenant l’estat de les autonomies, exemples que és 

peculiar i que és únic en el món, i que ha portat a la major assumpció de competències 
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per part d’aquests governs autonòmics en la història d’Espanya. La sobirania, que en 

definitiva, és on resideix la capacitat de decidir, radica en el poble, però en el poble 

espanyol. El titular de la sobirania nacional és el poble espanyol, no són els ciutadans 

majoritaris, l’opinió dels quals és molt respectable, que es manifesten l’Onze de Setembre 

a Catalunya, o s’hi han manifestat en aquests dos últims anys. Aquí no radica la sobirania 

nacional. La sobirania nacional és la que empara la Constitució, aquella norma de 

normes, la que els ha permès aquest marc de convivència, aquest desenvolupament de 

competències administratives i polítiques pels governs autonòmics, i que diu que resideix 

en el poble espanyol, no en una part dels ciutadans de Catalunya, que no tots, que es 

van manifestar l’Onze de Setembre. Davant el que fa el govern de Catalunya, amb el 

recolzament del partit del Sr. alcalde, Esquerra Republicana de Catalunya, que és dedicar-

se a destinar i gastar recursos de tots els ciutadans de Catalunya pel bé d’aquesta 

pregunta o preguntes, que a cap dels dos els agrada, per portar-los no saben si a Ítaca, a 

Bujaraloz o on sigui, el govern d’Espanya el que pretén és generar o dotar de recursos els 

ciutadans, els emprenedors, les empreses, per resoldre els problemes que es cenyeixen 

sobre els ciutadans i intentar treure els ciutadans d’aquest país, anomenat Espanya, de la 

crisi, a diferència del govern de Catalunya. En els catalans, se’ls està dient que si 

tinguessin aquest dret a decidir s’acabaria la crisi econòmica. Això és rotundament i 

totalment fals. La ciutadania catalana sap perfectament que estan a Espanya, i no en 

qualsevol Espanya, sinó a l’Espanya de les llibertats, a l’Espanya de la tolerància i a 

l’Espanya europea, integrada en la Unió Europea, i és com es participa del projecte 

europeu i és com s’han viscut i es segueixen vivint les majors cotes de llibertat i de 

democràcia en la història d’aquest país. I és on es prenen mesures que intenten recuperar 

l’economia i treure els ciutadans de les seves pròpies crisis econòmiques. En això 

consisteix l’acció política, a resoldre els problemes dels ciutadans, no a generar 

problemes als ciutadans, no a generar fractura, divisió en la societat que fins ara estava 

cohesionada. I això sembla que és el que pretenen amb aquesta consulta, amb utilitzar 

ara els ajuntaments també per encoratjar aquesta consulta, i que, el que generen, és un 

problema més que se suma a un problema de fractura social, que se suma als problemes 

del dia a dia, que són els que pateixen cada dia els ciutadans d’Alella, de Barcelona, de 
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Catalunya i de la resta d’Espanya. I, per finalitzar, diu la seva moció, en un dels acords 

que es proposa “Rebutjar qualsevol intent de desestabilització d’aquest procés 

democràtic”, que li expliquin o l’il·lustrin què significa aquest acord que pretén que 

adopti el Ple d’aquest Ajuntament pels 13 regidors que el formen. “Rebutjar qualsevol 

intent de desestabilització”, què és per a ells un intent de desestabilització d’aquest 

procés democràtic? Demana si li podrien explicar. 

 

La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que, de fet, li sembla que no sap si és ben bé 

aquí el lloc on toca debatre si estan a favor o no de la consulta, però li sembla que 

cadascú d’ells sap molt bé que és el que vol. En qualsevol cas,  avui han presentat aquí 

aquesta moció i hi donaran la seva opinió. Com a Partit Socialista de Catalunya estan a 

favor d’una consulta sempre que sigui legal i acordada amb el govern central. I en 

aquesta tessitura podrien votar a favor d’aquesta moció. En aquesta tessitura. Ara bé, al 

seu entendre, quan en aquesta moció es parla de procés per a la sobirania nacional, 

entenen que estan parlant d’assolir un estat independent o la independència d’aquest 

país. Per tant, per a ells la raó de ser d’aquesta consulta doncs és senzillament poder 

conèixer les diferents voluntats dels ciutadans i les ciutadanes a través d’unes urnes, 

però pensen que aquest no hauria de ser l’instrument per assolir la independència. És 

així, que en aquest últim sentit s’abstindran. 

 

La regidora Sra. Xatart manifesta que per a ells la presentació d’aquesta moció no és més 

que un pas més per seguir el full de ruta per arribar i assolir la fita nacional, que és la 

d’esdevenir un estat. És evident que hi ha moltes o gairebé totes les afirmacions i 

explicacions que els ha donat el portaveu del Partit Popular que no les comparteix, però 

n’hi ha una que sí que li agradaria que l’il·lustrés, tal i com ell demana, sobre el respecte 

a les lleis i els marcs normatius. Li diria al respecte a la Disposició Addicional Tercera, 

que és una llei i que no sap que ha passat aquí, a l’ARSAL, a la llei d’Educació, també li 

agradaria que els il·lustrés sobre aquest fet i sobre quines decisions prenen allà al seu 

país, a la seva Espanya. 
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El regidor Sr. Berzosa manifesta que per al·lusió directe pel tret aquest a boca de canó, 

creu que la moció no parla de la llei d’Educació. Li pot il·lustrar el que vulgui. Creu que 

tampoc parla de la llei d’Estabilitat Pressupostària o Sostenibilitat Financera dels 

Ajuntaments, creu que no. Però, la seva moció, la que ara pretenen que voti, sí que parla 

de rebutjar qualsevol intent de desestabilització d’aquest procés democràtic. Això és el 

que pretén, que li expliqui la moció que li demana que voti o que no voti, però si no és 

capaç d’explicar-la, i, a més, en qualsevol cas, ell li ha demanat primer i li ha preguntat 

primer. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que li agraeix el tarannà constructiu i el to dialogant. I 

què més voldrien tots els que estan aquí, que la majoria de la gent del partit del regidor 

Sr. Berzosa i altra gent al voltant del seu partit, utilitzés aquest tarannà, i, de fet, que es 

produís en benefici de tothom un debat amb arguments, amb dades i, entre tots, 

facilitessin una sèrie de dades per després, entre tots, prendre una decisió. Creu que això 

seria perfecte, i, per tant, li agraeix la seva opinió donada aquí que és que això no és 

legal o el que sigui, i li hagués agradat que aprofundís una mica més en els arguments a 

nivell de portar alguna cosa nova, no que la voluntat del poble és espanyol. Perquè en el 

fons, el que els porta a aquí, és un problema que resumeixen els deures de legalitat 

versus legitimitat, i de si la democràcia està per sobre o per sota d’alguna norma que és 

la Constitució. I bé, això és un debat que potser cadascú ha de resoldre, i que preguntin 

a cada teòric i a cada jutge i el que li diguin potser serà diferent en aquest cas. Algunes 

de les coses que el regidor Sr. Berzosa ha dit tot és argumentable i per això li diu. No ve 

a fer-li cap atac sinó que vol argumentar això que deien que tot és argumentable. 

L’Espanya de la llibertat que deia el Sr. Berzosa, si se li pregunta si s’hi vol quedar, i ara 

li ve la llei de l’avortament, per exemple, doncs si aquesta és la seva idea de l’Espanya de 

la llibertat, per a ell no ho és. Si la fractura social per a ell és això i no ho són les 

pensions, o no ho són els desnonaments o no ho són tota una altra sèrie de 

problemàtiques socials que hi ha, doncs no parteixen del mateix punt de vista. O, si les 

paraules de Margallo, per exemple, que va dir l’altre dia “Que lo imposible es peligroso” o 

alguna cosa així “Lo imposible es altamente peligroso”, és clar, per a ell això no és un 
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debat democràtic i això no li crida l’atenció. Sobre la pregunta del regidor Sr. Berzosa 

sobre rebutjar qualsevol intent de desestabilització, ell sí que defensa aquest punt. 

Rebutjar qualsevol intent de desestabilització d’un procés democràtic ho hauria de 

defensar tothom. Com a exemple concret, l’altre dia una associació de castellano 

parlants, d’immigrants de moltes regions de la península a Catalunya, i que es declaren 

obertament independentistes i la defensen des de la seva visió feien un acte “Súmate” a 

Mataró,  doncs, perquè defensen aquesta independència, una gent de la Falange va 

entrar-hi i va intentar rebentar l’acte. Per a ell, això és un clar exemple de 

desestabilització. O que a l’acte de la Diada a Madrid es produïssin els mateixos fets, que 

entressin tota una sèrie de gent amb resultats que no van ser tan dolents com els que 

haguessin pogut passar, perquè veient les imatges encara s’escandalitza. Allò va ser un 

atemptat contra un procés democràtic. I això és el que qualsevol ciutadà demòcrata 

hauria de rebutjar. Això és desestabilitzar. Això és intentar crear conflicte en un procés 

plenament net, d’idees, de debat, com el que estan fent avui. Per tant, reforça aquest 

punt tercer completament, creu que és amb el que més d’acord haurien d’estar-hi tots els 

d’aquí.  

 

El regidor Sr. Bardes manifesta que s’ha arribat a aquesta consulta per una sèrie de 

disbarats i d’un mal governar i mal fer a nivell dels partits oficialistes, tant dels que els 

han governat des del centre com des dels que els han governat des de la Generalitat. 

Entén que aquesta consulta, a ell, personalment, pot tenir ganes de dir que sí, però 

aquesta consulta el que fa enormement és fracturar els propis catalans. Ha estat tant el 

desgavell que hi ha hagut, tant a nivell del govern central, que s’ho han guanyat a pols 

el que està passant ara, perquè ha sigut un escàndol, com també, Déu n’hi do, el que han 

fet els governants de Catalunya amb tantes coses mal fetes. Aleshores, ells, com que sí 

que es poden permetre el dret de decidir, han decidit, i la seva gent els ha demanat, 

novament, que tinguin un vot diferent. I des de Gent d’Alella faran un vot positiu i una 

abstenció. 
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El regidor Sr. Llorca manifesta que el debat seria fantàstic perquè, a més, certament, 

l’argumentari del regidor Berzosa dóna molt de si, però potser per poder conversar i 

analitzar. Val a dir, que en alguns dels punts que ha dit el Sr. Berzosa haurien de ser 

punts de partença d’una discussió seriosa sobre el tema. El que passa és que, és clar, no 

estan en aquest marc. Ell, des de també aquest respecte cap a tot l’argumentari que ha 

utilitzat i que no estan ara en condicions de poder discutir en profunditat, simplement li 

agradaria reflexionar en un moment determinat, i ja veuran la història què dirà, però, 

certament, al marge de la crisi econòmica que és evident que també té unes 

repercussions en tot aquest procés, sí que creu que hi ha un moment clau en la història 

que és precisament el de l’Estatut d’Autonomia. És a dir, quan tot el procés, aquell procés 

llarguíssim, penós, ple de circumstàncies estranyíssimes, de vegades fins i tot dels 

mateixos membres del Tribunal Constitucional, acaben amb la Sentència de l’Estatut, sí 

que ha observat que, en aquells moments, hi ha molta gent que sincerament i d’una 

manera clara doncs havia treballat des la Constitució i des del marc de la Constitució que 

ha anat marcant la història de l’estat espanyol en aquesta fase històrica que tots han 

viscut, doncs una decepció tremenda perquè veuen la impossibilitat realment de fer un 

estat plurinacional, plurilingüe, amb un encaix de Catalunya ple en aquest estat. I això 

és una cosa que li ha cridat l’atenció enormement, perquè ha pogut observar a través de 

declaracions, d’articles, etcètera, com s’ha anat produint aquest canvi de clima que, a 

més, té unes repercussions molt grans. Llavors, el que li sorprèn de tot això és que la 

resposta des de l’estat sigui una mena d’enrocament, que ell diria equivocat, clarament, i 

no la d’acceptar que després d’un marc convivencial potent, a través d’aquesta 

Constitució, en relació al passat, perquè, per exemple, l’afirmació que ha fet de dir mai 

no havien aconseguit uns graus d’autonomia tan grans o descentralització en l’estat 

espanyol. Però, des del moment en què es detecta una incomoditat en el cas de 

Catalunya, podrien parlar d’altres zones d’Espanya, però clarament creu que s’han de 

buscar solucions polítiques. I que, en qualsevol cas, s’ha de moure fitxa d’alguna manera. 

I és una miqueta el que li està sorprenent de tot aquest procés. Aquesta manca, en un 

moment determinat, d’entrar en un joc dialèctic que, fins i tot, a un el pugui, no diu 

qüestionar les pròpies conviccions, però sí acceptar que en l’argumentari hi ha alguna 
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cosa que han de poder debatre. Perquè, en definitiva, ell creu que l’encert, si fan la foto 

d’aquests anys, d’aquests decennis enrere, és com també que es crea una nova legalitat 

en definitiva, en la qual, si ho miressin així, tots eren il·legals en aquests moments. La 

gràcia està que construeixes. Aquí tindria les seves opinions de què faria si estigués a 

Madrid, però perquè és a Barcelona i és català doncs, òbviament, té també clar el que 

està passant aquí, el procés que s’està vivint, el munt de sensibilitats també, que a 

vegades no es tenen en compte. Per tant, creu que per una banda hi ha un element 

polític a tenir en compte, creu que aquest factor que ha dit de la resolució del Tribunal 

Constitucional en relació a l’Estatut i tal com es va portar el procés des d’Espanya crea 

una gran decepció a Catalunya. Per altra banda, la crisi econòmica i, evidentment, també 

això que estan comentant ara de poder trobar o poder creure en noves fórmules que 

permetessin nous encaixos. Per tant, creu que sí que hi ha una clara, i ja hi ha juristes a 

nivell internacional que fins i tot s’han pronunciat, que és el dret a poder pensar aquests 

marcs i a poder-los evidenciar en un procés democràtic i pacífic. Per tant, si a més sumen 

tot el que han dit, fins i tot algun pare de la Constitució actual, en relació a les vies 

legals que permeten des de la Constitució amb una voluntat política de buscar aquestes 

fórmules, li sembla que no seria tan difícil, tot i que és complex el tema, de poder trobar 

aquests punts que els permetrien que Catalunya pogués tenir, en aquest cas en relació a 

la resta de l’estat, una comoditat. I és evident que no hi ha comoditat i, en això, hi 

estarien d’acord tots i es manifesta a través de manifestacions, de vies, d’articles, de la 

xarxa, de tot això. Per tant, sí que s’ha de tenir intel·ligència com a polític de poder 

articular tot això. Per tant, li sembla que un bon camí d’articular-ho és certament 

preguntant-ho, aclarint el panorama i sabent exactament de què estan parlant i fins on 

arriba aquesta incomoditat i aquestes ganes de crear un nou marc. Això li sembla 

raonable i per això Europa no desqualifica el procés català i diu que és un afer intern i 

que s’ho parlin. Per tant, s’ha de parlar. Entén que aquesta setmana el ministre d’Afers 

Exteriors diu que els ofereix parlar, però per parlar han de poder també aportar, o 

contrarestar o fer altres propostes que permetin crear aquest clima de diàleg. Perquè 

llavors, com ell deia molt bé, els catalans són pactistes, i tant que són pactistes! Però el 

pacte s’ha de basar entre dues parts i amb una sèrie de coses que ambdues acordin. Si ja 
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parteixen de la base que vol parlar amb ells però sense plantejar ni això, ni això, ni això, 

doncs no sap ben bé què és el que poden pactar fora de les urnes i de la voluntat 

popular. 

 

El Sr. alcalde manifesta que intentarà ser breu i concís. Diria al portaveu del grup del 

Partit Popular que estaria disposat a retirar el punt tercer de la moció si ell canvia la seva 

posició respecte de la moció, si és el que l’incomoda. Dit això, en el plantejament que 

feia Gent d’Alella, del posicionament bipolar, deia que continuï el poble, la gent del 

poble continuï sent l’important, les qüestions importants, que continuï sent Alella el 

centre, doncs com ho ha estat fins ara. Els veïns i veïnes d’Alella, el poble d’Alella, és la 

seva prioritat. Però perquè entenen que avançar en aquest procés beneficiarà en els veïns 

d’Alella, és per això que hi aposten i hi donaran tot el suport. I dintre de les seves 

limitacions i del seu àmbit d’actuació, intentaran aconseguir que aquesta consulta es 

produeixi i que hi hagi el resultat que hi hagi. Perquè creuen que és important? I aquí 

enllaça amb el que voldria dir al portaveu del grup Popular. Bé, el Partit Popular ara en el 

Parlament de Catalunya ha portat la Llei de Pressupostos al Consell Consultiu, en principi 

perquè hi ha una partida de 5 milions d’euros que està destinada a intentar fer el procés 

de la consulta. Perquè creuen que és important aconseguir un estat? Perquè el dèficit 

fiscal aplicable als veïns d’Alella, amb les darreres dades conegudes, potser a l’estat 

espanyol ara els traurà unes altres dades que diran que el dèficit fiscal de Catalunya és 

un altre, que no són els 16.000 o 17.000 milions en els que ja estan. Que, en qualsevol 

cas, el Partit Popular de Catalunya en els seus argumentaris per “vamos a explicar la 

verdad” o “la gente tiene derecho a saber” reconeixia que el dèficit fiscal era de 16.000 

milions perquè el contraposaven al dèficit comercial. El Partit Popular de Catalunya ja 

reconeixia aquests 16.000 com el dèficit fiscal. Doncs bé, el dèficit fiscal dels veïns 

d’Alella, aproximadament seria de 35 milions d’euros. El pressupost municipal que han 

estat discutint ara és de 12 milions, 10 milions d’ordinari, estan parlant d’una 

aproximació, que estaria a 33, 34 o 35 milions, és igual, el dèficit fiscal no són 16.000 

són 8.000. Estarien parlant de 14, 15, 17 o 18 milions d’euros d’impostos que paguen els 

veïns d’Alella i que no acaben tenint una repercussió. Reconeguts constitucionalistes 
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diuen que la Constitució té prou amplada perquè aquesta consulta es dugui a terme. Aquí 

hi ha opinions a favor i opinions en contra, però gent reconeguda, gent que ha tingut a 

veure amb el naixement de la Constitució, que ha estat en el Tribunal Constitucional, 

diuen que hi ha diferents vies, que la Constitució permetria que aquesta consulta es 

portés a terme. I, per tant, al final és una qüestió de voluntat política com en la majoria 

de casos. I, voluntat política que fins a la data no s’ha vist i que es posa això de la 

legalitat vigent, però al costat de la legalitat vigent hi ha la legalitat democràtica. I 

aquesta, que algú pot qüestionar,  és el motor de molts canvis al llarg de la història a tot 

el món. I, possiblement, si no hi hagués hagut aquestes majories de gent que haguessin 

volgut canviar coses, doncs possiblement ara, i no faran la citació de les coses que no 

podrien fer en moltes parts del món, però tot és tan fàcil o tan difícil com el voler o 

deixar que la gent s’expressi en unes urnes i acceptar tots la voluntat d’aquesta gent en 

aquestes urnes. Quan es parla de fractura social, que el representant de Gent d’Alella 

també l’ha mencionada, doncs possiblement hi ha la mateixa fractura social que fa un 

any, que fa dos anys, que fa cinc anys aquí a Catalunya. Però com deia, al final és una 

qüestió de respecte en el joc democràtic. Ell fa molts anys que perd eleccions. Ell fa 

molts anys que vota unes opcions perquè Catalunya pugui tenir un estat propi, però cada 

vegada han estat perdent. Han estat en un posició minoritària i ho han respectat. I al 

final és això, el “fair play” de respectar la democràcia i les voluntats de les majories que 

hi ha en cada moment. Per tant, el que demanaria, primer demanar també que el Partit 

dels Socialistes traslladi als seus màxims representants, perquè la setmana que ve que es 

portarà a votació la petició que, a través de l’article 150.2 de la Constitució, l’estat 

transfereixi la capacitat de referèndums a la Generalitat, per poder dur a terme aquesta 

consulta, aquest referèndum, que ho traslladin amunt perquè s’hi puguin sumar. I, al 

final, el que els diria als representats de l’estat espanyol, tant siguin del PSOE com del 

PP, és que volen votar i que els deixin votar, i amb això conclouria.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que comparteix moltes de les coses que ha dit, la 

majoria. Però el que no pot compartir és la idea del vot bipolar. La màxima expressió 
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democràtica és: una persona, un vot. No li sembla que ni tingui prou “fair play” el 

traslladar la seva posició com un vot bipolar. No és bipolar. És una persona, un vot. 

 

El Sr. alcalde manifesta que cap problema.    

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sra. Xatart, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, Marzo, Nonell, 

Rubio i Vilaró, i Srs. Almendro i Llorca; hi vota en contra el regidor Sr. Berzosa; 

s’abstenen de votar-la la tinent d’alcalde Sra. Mans i el regidor Sr. Bardes. En 

conseqüència s’aprova la proposta.  

 

PRECS I PREGUNTES 

 

A) La regidora Sra. Marzo manifesta que li agradaria que els posés al dia de com està el 

tema dels Escolapis. Després també volia demanar sobre el contracte per a 

l’eliminació de residus de la “Fàbrica de Pintures” i també sobre l’estalvi que entén 

que s’ha produït en el cost de la col·locació de les llums de Nadal en aquestes 

darreres Festes de Nadal. I després li ha comentat  un veí que la Policia Local es 

persona als domicilis que tenen assignades una plaça d’aparcament per a minusvàlids 

informant de la taxa i volia aclarir aquest tema. 

 

El Sr. alcalde manifesta que si li sembla li respondrà en tot el que pugui i, si després 

cal, ja ho ampliaran. Pel que fa a la qüestió dels Escolapis, continuen treballant amb 

dos possibles inversors internacionals perquè puguin aterrar a la Torre del 

Governador. Ambdós han mostrat un interès important i estan en contacte amb 

aquests inversors per tal de veure si poden facilitar aquest aterratge, aquest encaix. 

Per una altra banda, la nova propietat del sector dels edificis ha entrat a actuar de 

manera important pel que fa a les mesures de seguretat i de sostenibilitat de 

diferents parts de l’edifici, i, fins on ell sap, hi han instal·lat ja càmeres de 
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seguretat i havien parlat amb ells per tal que, en alguns moments, puguin ser caps 

de setmana o pugui ser algun moment concret de l’any que hi poguessin tenir una 

presència física de seguretat en aquesta part dels edificis. I, en aquests moments, 

això està en aquest punt. Pel que fa al tema del procediment negociat que es va 

encarregar per retirar residus que encara restaven a “La fàbrica de pintures” hi va 

haver un procediment negociat en el qual es van presentar dues empreses i va acabar 

sent l’adjudicatària CESPA per 6, 5 o 4 euros de diferència. Era una de les qüestions 

que des de l’adquisició tenien pendent d’actuar. Han aconseguit els recursos i es 

retiraran aquests residus que hi ha allà, que no tenien cap perill però que en el 

moment que poguessin ho havien de fer i han aprofitat ara per fer-ho. Pel que fa al 

tema de l’estalvi de llums no n’hi ha hagut com a tal. En el seu moment hi va haver 

un ajust del nombre, i poden estar parlat no sap si del 2008, 2009 o 2010, en aquell 

moment de l’inici de la crisi, on es va fer un salt avall important de l’enllumenat 

públic. Després van recuperar-ho una mica i és l’enllumenat que han vingut 

instal·lant els darrers tres anys. I el que sí tenen previst i estan valorant, és la 

possibilitat en el concurs aquest del manteniment de l’enllumenat vinculat al tema 

de la millora energètica posar-hi com a millora un relleu de l’enllumenat nadalenc, 

que ara ja fa com molts anys que el tenen i que ni és eficient energèticament i fins i 

tot en alguns casos comença a ser una mica “queco”, que és la primera paraula que li 

ve i que no la fa servir, però volia ser generós. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que era a càrrec de la Brigada que es feia. 

 

La regidora Sra. Fernández manifesta que sí, que ho feia la Brigada, però ja fa uns 

tres anys que ho fa tot la mateixa empresa, tant penjar-los com despenjar-los i les 

connexions. No hi ha hagut cap variació. Al contrari, potser hi ha hagut un 

increment per més dedicació i per recuperar un enllumenat que ja està obsolet 

totalment. 
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El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que respecte a la consulta sobre la visita de 

policies a persones que tenen places reservades de minusvàlids, es fa en compliment 

de l’ordenança municipal que aquestes places quan són privatives o amb un titular 

particular, a diferència de les públiques, doncs estan afectades per una taxa. I 

aquestes visites tenen a veure amb una actualització del cens d’aquestes places. No 

sap si era això el que amoïnava la regidora Sra. Marzo o pel que preguntava, però no 

hi ha cap altra raó. És una actualització del cens per preguntar a qui ja tenia aquesta 

plaça, per tenir la seguretat que vol continuar tenint-la o hi ha gent que, per les 

circumstàncies que sigui, doncs decideix no tenir-la. Volen actualitzar-ho i tenir 

aquest cens per, quan s’apliqui la taxa, aplicar-la correctament. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que dubtava de si s’estaven demanant 50 euros o és 

una quantitat inferior. 

 

El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que no té aquí l’ordenança i no li ho sabria dir, 

però li sembla que és molt menys. En cas de nova instal·lació, d’una nova sol·licitud 

per una d’aquestes places es paga la col·locació del caixetí, s’ha de pintar la plaça i 

el senyal. Això sí que té un cost que ve definit.  Però el que és el manteniment 

d’aquesta plaça diria que és molt menor, sense tenir l’ordenança davant. 

    

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 21 hores 

55 minuts, de la qual s’estén aquesta acta que, com a secretari, CERTIFICO. 

 


